
ZVEME NA JEDNÁNÍ ZASTUPITELSTVA,
které proběhne ve středu 29. prosince 2004 v 17.00 hodin v budově obecního
úřadu, obřadní síň. 

Program jednání bude zveřejněn na obvyklých vývěsních místech.

V¯SLEDKY VOLEB DO ZASTUPITELSTVA KRAJE
Poř. číslo Název strany Počet platných hlasů Počet %

8 Křesťanská demokratická unie–Čs. strana lidová  . . . . . . . . . 348 37,38 %
26 Občanská demokratická strana  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 237 25,46 %
54 Komunistická strana Čech a Moravy  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 164 17,62 %
36 Česká strana sociálně demokratická . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 109 11,71 %
41 SNK sdružení nezávislých . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 26 2,79 %
21 Strana zelených  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 23 2,47 %
19 NEZÁVISLÍ . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 8 0,86 %
14 Unie svobody–Demokratická unie  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 5 0,54 %
34 Pravý Blok  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 3 0,32 %
45 Strana zdravého rozumu  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 2 0,21 %
51 Morava . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 2 0,21 %
53 Občanská demokratická aliance  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 1 0,11 %
23 Strana práce  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 1 0,11 %
32 Helax–Ostrava se baví  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 1 0,11 %
39 Evropští demokraté  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 1 0,11 %
15 Republikáni Miroslava Sládka  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 0 0,00 %
33 Koruna Česká (monarch.strana)  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 0 0,00 %
25 České hnutí za národní jednotu  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 0 0,00 %
52 Národní sjednocení  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 0 0,00 %
30 SVOBODNÍ  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 0 0,00 %
4 Strana pro otevřenou společnost . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 0 0,00 %
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Preferenční hlasy pro jednotlivé kandidáty:
Pořadí Jméno a příjmení Počet preferenčních hlasů Volební strana

1. Jiří Carbol  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 205 KDU-ČSL (8)
2. Pavol Lukša  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 62 KDU-ČSL (8)
3. Milan Stypka  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 57 ODS (26)
4. Evžen Tošenovský . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 53 ODS (26)
5. Petr Adamec  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 26 KDU-ČSL (8)
6. Václav Pomikálek  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 24 KDU-ČSL (8)
7. Petr Hartmann  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 20 KDU-ČSL (8)
8. Hana Nováčková  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 16 ČSSD (36)
9. Rudolf Šugar  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 14 KDU-ČSL (8)

10.—11. Petr Adamus  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 11 KDU-ČSL (8)
10.—11. Dalibor Hrabec . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 11 ODS (26)

12. Eva Richtrová  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 10 ČSSD (36)
13. Bohumil Dolanský  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 9 KDU-ČSL (8)
14. Marie Zápecová  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 8 KDU-ČSL (8)
15. Bohumila Šlachtová . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 7 KDU-ČSL (8)

USPùJÍ SENÁTO¤I SE ZMùNOU ZÁKONA O VOLBÁCH
DO PARLAMENTU âR?

V době klesajícího zájmu o volby, kdy stále méně z nás využívá svého voleb-
ního práva, v době, kdy se mnoho lidí domnívá, že Senát je k ničemu, připra-
vuje skupina senátorů změnu zákona, která by nám měla usnadnit způsob vo-
leb do parlamentu. Necháme se překvapit, jak vše dopadne. (Následující infor-
mace jsme získali z časopisu Veřejná správa č. 45 a zveřejňujeme je se souhla-
sem vydavatele.)
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Jak jsme volili do zastu-
pitelstva Moravskoslez-
ského kraje v listopadu
2004.

Počet voličů 2349
Vydané obálky 936
Účast v % 39,85
Odevzdané obálky 936
Platné hlasy celkem 931



Předsedkyně Stálé komise Senátu pro krajany žijící v zahraničí Jitka Seitlová
představila spolu s dalšími senátory novinářům připravovaný senátní návrh
novely zákona o volbách do Parlamentu České republiky, který zavádí možnost
korespondenční volby a měl by zlepšit dostupnost voleb pro občany České re-
publiky. Podle senátorů se po přístupu České republiky k Evropské unii zvýšila
nutnost, aby naši občané mohli volit v zahraničí, neboť stále přibývá občanů
pobývajících dlouhodobě v zahraničí, ale také občanů dočasně pobývajících
v zahraničí (studenti, obchodníci, vojáci sloužících v cizineckých misích, státní
úředníci). Vstřícná bude novela zákona i pro Čechy žijící na území České re-
publiky, kteří však v době voleb nepobývají v místě trvalého bydliště. Podle se-
nátorky Seitlové některým našim spoluobčanům je nepříjemné předstupovat
při volebním aktu před volební komisi a z toho důvodu pak raději volit nechodí.
Zavedení korespondenční volby by jim umožnilo pohodlně volit.

Jak by probíhala korespondenční volba? Občan požádá o volební materiály.
Vyplněný hlasovací lístek vloží do úřední obálky. Zalepenou obálku vloží do
předtištěné obálky se svými dalšími identifikačními údaji a čestným prohláše-
ním. Do třetí obálky vloží obě předchozí a adresuje příslušnému obecnímu
nebo zastupitelskému úřadu. Návrh senátorů pamatuje také na zamezení dvo-
jího hlasování. Tento způsob volby je připraven podle zkušeností ze zahraničí. 

První novela obsahující korespondenční volbu byla komisí předložena již
v roce 2000, avšak Poslaneckou sněmovnou nebyla bohužel přijata.

V současné Evropě umožňuje svým občanům volit korespondenčně většina
zemí, od letošního května je tato forma voleb uzákoněna i na Slovensku.
Všechny současné možnosti volby podle platného zákona zůstávají i po přijetí
korespondenční volby zachovány. Přijetím novely zákona se však voličům pod-
statně rozšíří možnost účasti ve volbách. 

Senátní návrh novely volebního zákona podepsali senátoři ze všech senátor-
ských klubů. Jejich cílem je uplatnění korespondenční volby v příštích volbách
do Poslanecké sněmovny v roce 2006. Návrh však čeká ještě dlouhá legislativní
cesta. Musí být nejprve projednán na schůzi Senátů, poté ho projednají po-
slanci, v případě schválení Poslaneckou sněmovnou se ještě jednou vrátí do Se-
nátu a nakonec jej musí podepsat prezident republiky.

ZEPTALI JSME SE ZA VÁS
Oslovili jsme starostu obce Vladimíra Bonka s následujícími dotazy:

Jak dopadla jednání ohledně lávky pro motorová vozidla přes řeku? V čem
bude spočívat oprava mostu, jak průběh oprav omezí občany?

Železná lávka přes řeku Morávku se bude opravovat ještě v letošním roce
v prosinci.Oprava se zdržela, byly nějaké problémy s vybráním firmy, která by
tuto opravu realizovala,neboť obec a město Frýdek–Místek vyčlenilo na opravu
1,6 mil. Kč.V letošním roce se zpevní konstrukce lávky a zhotoví se boční chod-
níky pro pěší. Zbytek se dodělá v příštím roce. Provoz na mostě by neměl být
omezen, opravovat se bude za provozu.
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Jak je zajištěno odhrnování sněhu v nastávající zimě? Je stanoveno nějaké
pořadí důležitosti silnic a místních komunikací v odklízení sněhu? Kdo podá
občanům informace o odklízení sněhu a kdo je na obecním úřadě odpovědný
za odklízení sněhu?

Sněhovou údržbu obce nám bude v obci vykonávat pan Antonín Liška. Prio-
ritou údržby je střed obce a část zvaná Vrchy. Vloni nějaké zásadní problémy při
zimní údržbě nebyly a nepředpokládáme je ani letos. Problém může být jen při
tání a následném mrznutí. Za zimní údržbu odpovídá správce Bohuslav Sikora,
starosta a místostarostka obce. Okresní cesty udržuje správa silnic.

Kdy bude osvětlen podchod?
Podchod je v současnosti již osvětlen, chybí ještě soumraková čidla. 
(Poznámka: Dotazy byly položeny 22.11., podchod je osvětlen od 26.11.2004.

Podařilo se nám zjistit, že osvětlení podchodu se zdrželo jednak proto, že chy-
běl elektroměr, který měla zajistit obec, ale také proto, že provádějící firma
měla podle technické zprávy uvědomit obec 10 dnů předem, že začíná monto-
vat elektroinstalaci podchodu, což firma ignorovala a obec neinformovala. Do-
sud nebyl podchod předán do správy obce, je zatím ve vlastnictví Ředitelství sil-
nic a dálnic ČR. Scházející soumraková čidla budou regulovat svícení zářivek
mimo těleso tunelu. Čím dříve se obci podaří je namontovat, tím méně zby-
tečně prosvítí a ušetří tím peníze). 

Vlastní obec Dobrá pozemky pro výstavbu rodinných domů?
V současnosti obec Dobrá nevlastní stavební parcely.

Uvažuje obec o výstavbě sportovního areálu a kde?
Uvažuje se o výstavbě sportovního areálu na současném školním hřišti. Sou-

kromé iniciativy budou stavět tenisové kurty směrem k VÚHŽ. 

MIMO¤ÁDN¯ SVOZ ODPADKÒ
Svoz odpadků z popelnic proběhne mimořádně i ve dnech 27. a 28. 12. 2004,

tj. v lichém týdnu. Po Novém roce odvoz odpadků bude opět prováděn pravi-
delně v sudých týdnech ( 10. 1. a 11. 1. 2005 , 24. 1. a 25. 1. 2005 atd.). Data od-
vozu popelnic jsou podbarvena žlutou barvou v kalendáři na rok 2005, který
najdete jako přílohu Zpravodaje.

CENY VODNÉHO A STOâNÉHO PRO ROK 2005
Na základě usnesení představenstva akciové společnosti SMVaK Ostrava, a.s.

ze dne 26. 11. 2004 byly schváleny nové ceny vodného a stočného s účinnosti od
1. ledna 2005.

Ceny uvedeny včetně DPH /m3

Voda pitná (vodné) 20,43 Kč
Voda odvedená (stočné) 18,49 Kč
Nové ceny budou uplatněny po prvním odečtu měřidel následujícím po 1.

lednu 2005, popřípadě bude postupováno dle uzavřených smluvních vztahů
mezi odběratelem a dodavatelem.
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PRÁVNÍ SLUÎBA PRO OBâANY
Mgr. Pavel Szkandera bude poskytovat právní poradnu v lednu a únoru od 16

do 18 hodin ve dnech: 5. 1., 19. 1., 2. 2., 16. 2. 2005.

ROZLU·TùNÍ SOUTùÎE PRO VNÍMAVÉ
V minulém zpravodaji jsme vyhlásili soutěž pro vnímavé. Soutěžní otázkou

jsme měli na mysli dosti nepochopitelné značení na silnici vedoucí na Paz-
dernu. Představte si, že ten, kdo jede opravdu podle dopravních předpisů, musí
při výjezdu z obce směrem na Pazdernu sešlápnout plynový pedál na rychlost
50 km/hod. a touto rychlostí projede úsek začínající už asi 200 m před autoba-
zarem Milata až po konec hřbitova v Pazderně, což je asi 4 km převážně mezi
poli a lesem! Laik žasne, odborník… Zatím se nám nepodařilo získat smyslu-
plné vysvětlení odborníků PROČ.

Někteří z Vás, kteří jste na naši soutěžní otázku zareagovali, jste nám napsali
i o dalších sporných dopravních značeních. Byli jsme mile překvapeni zájmem
mládeže. Děkujeme všem za odpovědi a podněty.

Ze správných odpovědí byly vylosovány: Michaela Fasugová, MUDr. Iva Ku-
čerová a Pavlína Plucnarová. Výherkyním, které si z rukou starosty převzaly
malý dárek, blahopřejeme. Vy ostatní, kteří jste nevyhráli, nezoufejte – připra-
vujeme další soutěžní otázku.

OPRAVA – na 2. straně minulého zpravodaje jsme v popisu k fotografii uvedli
text: „Domek č. p. 120 Anny Pěkníkové…“. Správně mělo být uvedeno: „Domek
č. p. 120, ve kterém bydlela Anna Pěkníková…“. Opravu uveřejňujeme na žá-
dost bývalého majitele bývalého rodinného domu.

SVùTLO Z BETLÉMA
Jako každý rok se i letos k nám dostane světlo zapálené v Betlémě. Kdo by toto

Betlémské světlo chtěl mít, může si přijít se svíčkou 24. 12. 2004 od 11.00 do
12.00 hodin do skautské klubovny vedle garáže fary, kde je Skauti z Dobré bu-
dou rozdávat.

Zaměstnanci Obecního úřadu Dobrá
přejí všem příjemné prožití vánočních
svátků a šťastné dny plné zdraví,
spokojenosti a lásky
po celý rok 2005.

Vladimír Bonk, starosta
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VáÏení spoluobãané,
dříve než jsme se stačili otočit máme před sebou poslední měsíc roku 2004 a na
dveře již pomaličku klepe rok 2005, který pro nás bude rokem slavnostním, ro-
kem, ve kterém si budeme připomínat vznik naší obce, 700 let od první píse-
mné zmínky o obci Dobrá. Než mu však otevřeme dveře, ohlédněme se spo-
lečně za tím, co vše se v obci během roku 2004 událo.

Největší událostí roku je bezesporu dostavba obchvatu obce a uvedení jej do
provozu. Vy, kteří jste žili v době nedávno minulé v srdci výstavby mi jistě dáte
za pravdu, že na měsíce stavby se nedá jen tak zapomenout. Nejprve neuvěři-
telné množství bláta, na podzim a z jara, a posléze prach vířící se za každým ná-
kladním autem a že jich bylo i 80 za hodinu a více! Dnes se již „jezdí“, ale přes
to všechno výstavba obchvatu nadále trvá. Došlo k výraznému zásahu do kra-
jiny a teprve čas nám ukáže, zda páni projektanti skutečně odhadli a projekčně
zvládli vše k úplné spokojenosti nejen řidičů, ale hlavně lidí, kteří v sousedství
nové komunikace budou žít po celou dobu svého života. Děkuji všem, za neu-
věřitelnou trpělivost a toleranci.

Dalším významným mezníkem bylo téměř dokončení VIII. stavby plošné ply-
nofikace obce Dobrá v lokalitách U VÚHŽ, Na Kamenci a Na Podlesí. Proč píšu
téměř dokončení? Poněvadž stavba ještě není zcela dokončena, je sice polo-
ženo potrubí včetně všech plánovaných přípojek v celé délce, ale z praktických
důvodů v některých lokalitách, kde byla porušena celistvost komunikace, bude
její oprava provedena v jarních měsících roku 2005. Tedy až po úplném odstra-
nění všech nedodělků budeme hovořit o dokončené stavbě. V současné době je
již ve všech úsecích stavby vpuštěn plyn a někteří občané jej mohou plně vyu-
žívat k ekologickému vytápění svých nemovitostí a ostatní k pozvolné přípravě
projektové dokumentace k plynofikaci svého domečku, střádání korunek na její
provedení, abychom naplnili ekologický koeficient předepsaný Státním fon-
dem životního prostředí a nemuseli téměř 2,5 mil. Kč nám přidělených formou
dotace vracet. Stavbu prováděla firma PEVA–PLAST Vyšní Lhoty a dle Vašich in-
formací, jste byli s prací firmy spokojeni. 

V letošním roce se rovněž skloňovala lávka přes řeku Morávku u Zanzibaru ve
všech možných i nemožných pádech. Zastupitelstvo nejprve rozhodlo o uza-
vření lávky pro provoz motorových vozidel a následně zahájilo jednání s měs-
tem Frýdek–Místek o spolufinancování opravy lávky a jejího znovuzprůjezd-
nění (impulz vyslalo město Frýdek–Místek). Výsledkem bylo uzavření smlouvy
s městem Frýdek–Místek o tom, že obec Dobrá se bude spolupodílet finanční
částkou ve výši 100 tis. Kč, zbytek potřebné částky poskytne Frýdek–Místek ze
svého rozpočtu za to, že bude umožněn průjezd přes lávku občanům města
z místní části Skalice. A zahájila se jednání! Nekonečné množství konzultací
nejprve nad smlouvou s Městskou policií, souběžně probíhal výběr zhotovitele
projektové dokumentace a jednání s Osadním výborem na Skalici. Projektová
dokumentace byla na stole a výběr se prováděl na zhotovitele rekonstrukce. Vý-
sledek: i město Frýdek–Místek bylo zaskočeno náklady na rekonstrukci lávky
vzešlé z výběrového řízení. Tedy další kolo rozhovorů a jednání a snahy nalézt
optimální řešení, jak uskutečnit rekonstrukci a jak zajistit financování a kudy
povede linie v mapě. Dnes již probíhá rekonstrukce, ač se to nezdá. Došlo
k podpisu smlouvy o dílo s realizující firmou, jsou však nějaké nesrovnalosti
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v projektu takže bude svoláno místní šetření se zhotovitelem, projektantem
a zástupcem města Frýdek–Místek a po dořešení detailů se započne s výrobou
ocelových konstrukcí lávek pro pěší, které budou, s ohledem na počasí, fyzicky
namontovány (odborník promine laický výraz) počátkem roku 2005. Rovněž
v příštím roce dojde k výměně mostovky a konečnému nátěru. K dnešnímu dni
je dojednáno s Osadním výborem Skalice ohledně vydávání povolenek, je vy-
tvořen seznam č.p. osob s trvalým pobytem v místní části Skalice a tento se-
znam bude tvořit nedílnou součást dodatku smlouvy s městem Frýdek–Místek.

Za částku 5 mil. Kč, kterou obec získala ze státního rozpočtu, jsme se v letoš-
ním roce snažili uhasit rozsáhlý požár : stav místních komunikací v naší obci.
Z výběrového řízení vzešla vítězně firma Strabag a že to byla šťastná volba ve
všech směrech se potvrdilo v průběhu realizace oprav. Nastaly zvláštní situace,
kdy telekomunikační sítě měly být uložena jinde a hlouběji, narazili jsme na
„černé“ přípojky majitelů RD a podobné lahůdky. Vždy jsme společně s pracov-
níky firmy a projektantem našli alternativu, jak z problému ven ke spokojenosti
všech. Ne vždy se dá však vyhovět úplně všem požadavkům, ale ve většině pří-
padů je občanům odměnou nový živičný povrch a kulturní přístup k jejich ne-
movitostem. Ostatním spoluobčanům chci jen říci, že máme zmapovanou ce-
lou obec a stav všech komunikací a postupem času na každou místní komuni-
kaci , co se opravy týče, dojde, ale záleží to hlavně a především na financích.
Prosíme tedy o trpělivost a ohled na ostatní spoluobčany, protože je vážně roz-
díl, jestli uděláte dva kroky a jste z bláta venku, nebo musíte v blátě ujít často
stovky metrů než dojdete na „slušnou cestu“.

Vstupem do Evropské unie jsou na nás kladeny zvýšené požadavky zejména
co se hygienických norem a předpisů vůbec týče. Toto byl problém, který jsme
chtěli vyřešit rekonstrukcí kuchyně v Základní škole Dobrá, která proběhla
v letních prázdninových měsících. Jak jistě víte, rekonstrukce pro nás dnešním
dnem není ukončena, neboť nastaly problémy. Problémy nejsou stavebního
charakteru, neboť vše bylo provedeno dle projektové dokumentace. Bohužel,
i na této stavbě se projevila skutečnost, že projektanti jsou pánové „od prkna“
a jsou často mimo realitu a občas by jim neuškodilo zanechat rýsovacího pera
a jít na chvíli pracovat do prostředí, které projektují. Určitě by se pak sami za-
mysleli nad absurditou svých výtvorů a jejich důsledků v praxi. K dnešnímu dni
nám nejvíce zatěžuje hlavu problém se špatně fungující vzduchotechnikou
a klimatizací. Dle našeho úsudku a rovněž dle úsudku odborníka, kterého si
obec v této záležitosti najala, projektant podhodnotil množství vyměňovaného
vzduchu nejen v dimenzi potrubí, ale zejména kapacitou vzduchotechnické
jednotky. Celá záležitost se již od uvedení kuchyně do provozu řeší se zástupci
projektantů, odborníkem najatým obcí z oboru vzduchotechnických zařízení
a klimatizace a samozřejmě s právním zástupcem obce Dobrá a můžete nám
věřit, že se snažíme nejen o zlepšení pracovního prostředí našim milým a trpě-
livým kuchařkám, které to momentálně nemají zrovna lehké, ale společně
s námi „bojují“, ale hlavně o to, aby ten kdo nám škodu způsobil byl přinucen
nám ji nahradit. 

S ohledem na finanční možnosti obecního rozpočtu byla zahájena oprava na
střechách obecních bytových domů, tzv.Lentilek. První blok doznal výměnu
střešní krytiny a druhý blok se dočká v roce následujícím. Ani na této stavbě
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jsme se nevyhli problémům, některé jsme si způsobili sami a některé přinesl ži-
vot sám. Problémy jsou však od toho, abychom je řešili a my je řešit rozhodně
budeme, i když jsme se museli smířit s faktem, že vyhovět všem je skutečně na-
dlidské úsilí.

Palčivým a letitým problémem našich spoluobčanů na Vrchách je nedostatek
pitné vody. Zastupitelstvo se rozhodlo pro zpracování projektové dokumentace
k realizaci stavby prodloužení vodovodu – Nad vodojemem, který by zásobo-
vání pitnou vodou odlehlé lokality naší obce zajistil. Projektovaná cena stavby
je 5 mil. Kč. Kdo z Vás má přehled v jakých finančních možnostech se pohybuje
rozpočet obce Dobrá, je Vám zcela jasné, že se při realizaci stavby neobejdeme
bez pomoci státu či fondu formou dotace. Každá dotace má svá pravidla a ne-
musím zdůrazňovat, že získat dotaci je velký problém. Při stavbě takového roz-
měru lze získat dotaci, ale za podmínky, že stavba bude zajišťovat zásobování
pitnou vodou nejméně 50 občanům a s ohledem na délku potrubí musí být rov-
něž zajištěn minimální odběr vody z potrubí během celého roku, tedy nikoliv
pouze v období sucha, aby se voda v potrubí „nekazila“. Rovněž se dotace na
výstavby vodovodů přidělují pouze na hlavní vodovodní řády nikoliv na pří-
pojky. U výše zmiňované lokality to znamená, že by měli občané garantovat
obci Smlouvou svůj úmysl, zbudovat si vodovodní přípojku svými náklady a za-
jistit minimální požadovaný odběr vody, co do počtu, se to , bohužel, týká té-
měř všech , kteří v dané lokalitě trvale žijí. K dnešnímu dni máme Smluvně ga-
rantováno připojení 40 občanů, což stále není požadovaný počet. Apelujeme
tedy na všechny občany, kteří stále váhají s podpisem smlouvy, aby tak urych-
leně a zcela zodpovědně učinili, neboť tato šance se nemusí již opakovat a pro-
blém s vodou bude opět tlačit a bolet. Prozatím podnikáme všechny kroky, aby-
chom při skutečném vyhlášení dotačního titulu byli připraveni, ale je zcela
v rukách občanů, zda bude stavba nakonec realizována. Znovu Vás všechny žá-
dám o důkladné zvážení situace a ohled na ostatní spoluobčany, kteří již po-
čtem 40 deklarovali svůj zájem a více méně životní nutnost, potřebu zásobo-
vání pitnou vodou a i Vy jste podepsali Smlouvu o minimálním odběru vody,
kterou máte doma a tím se přičinili o vybudování vodovodního řádu v lokalitě,
která to skutečně životně potřebuje.

Počátkem roku jsme s byli v Praze „omrknout“ hasičské auto pro náš sbor
Dobrovolných hasičů. Autíčko bylo téměř nové a za symbolickou cenu 500 tis.
Kč. Už jsme jej viděli doma, zajistili mu náhradní parkováni do doby provedení
přístavby hasičské zbrojnice, ale osud a naši pražští partneři rozhodli jinak
a autíčko místo na sever zůstalo v Praze. Nic méně, všechno zlé je k něčemu
dobré a my jsme zjistili, že jakékoliv jiné auto se nám do stávající garáže výš-
kově nevejde.Kam s ním až jednou bude ? Tuhle otázku nám zodpoví studie pří-
stavby a rekonstrukce Hasičské zbrojnice, na které se již pracuje a která nám
nejen vyřeší otázku kde bude vozidlo parkovat, ale měla by nám také nastínit
využití kompletního 1. nadzemního patra celé budovy jakožto společenského
sálu ke konání nejen oslav, ale zejména ke konání schůzek spolků a sdružení
početně obsáhlých. O financování samotné rekonstrukce budeme jednat poté,
co zjistíme projektované náklady na celou akci.

Pokud se nám podaří, bude tradiční pouť na školním hřišti v roce 2006 defi-
nitivně poslední a budeme se muset poohlédnout po jiné vhodné lokalitě
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k umístění pouťových atrakcí. Proč? Na základě opakovaných negativních zá-
pisů inspektorů na stav venkovního hřiště náležejícího k ZŠ Dobrá zpracovalo
vedení školy, se souhlasem Rady obce Dobrá, studii rekonstrukce a využitel-
nosti školního hřiště nad kterou se rozpoutala bouřlivá diskuse zejména
v otázce cílové částky za rekonstrukci. Protože projekt řeší použití umělých po-
vrchů, chtěla Rada obce vidět povrchy v praxi a zeptat se na zkušenosti, získat
informace stran údržby těchto moderních povrchů. Domluvili jsme si schůzky
s realizátory a projektanty sportovišť a jeli se na podobná hřiště podívat. A…?
A byli jsme nadšeni! Krása! Fantazie! Sen, který chceme realizovat pro děti v naší
obci. Systém multifunkčních hřišť nám nejen lépe využije plochu, ale také sníží
pořizovací náklady víc jak o jednu třetinu. Takže zpracováváme projekt a bu-
deme se snažit získat dotaci a rovněž hřiště zrekonstruovat,doufejme, že nej-
později v roce 2006 budeme mít hotovo. Pokud se nám to podaří bude to pa-
ráda a pokud ne, nevzdáme se. 

Jsme si vědomi toho, že jedno sportoviště na tak velkou obec je opravdu málo
a myslíme i na maminky s dětmi. V areálu na Spartě má obec pozemky, které by
ráda vyměnila za pozemky „sokolského“ hřiště u restaurace Oráč. V tomto pro-
storu si představujeme areál pro naše nejmenší, aby maminky se svými rato-
lestmi měly kam zajít, ale bude určen pro děti všech věkových kategorií, aby
nám nemusely neustále ničit plot kolem hřiště mateřské školky a aby měly na
hřišťátko volný přístup 24 hodin (toť však hudba budoucnosti, nepředpokládá
se realizace v roce 2005, ale mělo by dojít k majetkovému převodu mezi obci
a Sokolem). Na naše fotbalisty jsme také nezapomněli. Je zadáno vypracování
studie využitelnosti areálu na Spartě, včetně jednání k přeložení vysokého na-
pětí, které v současné době znemožňuje používání škvárové tréninkové plochy,
kterou si fotbalisté zbudovali svépomocně. Nad studií se pobavíme, co ano a co
ne a co a jak udělat lépe a necháme v roce 2005 zpracovat projektovou doku-
mentaci a pak se budeme snažit o získání peněz a realizovat další sportovní sen.

V roce 2005 dle našich předpokladů dojde k výměně plastových nádob na
sběr plastů za kontejnery otevírající se ze shora a to zejména z důvodu lepšího
využití svozových vozidel a techniky lisování plastů a samozřejmě finanční
úspory . Původní nádoby změní svůj kabát, budou mít modrou barvu a budou
cca od měsíce března postupně rozmisťovány po obci a budou sloužit ke sběru
starého papíru.

Vážení spoluobčané, neberte , prosím, tenhle článek za úplný výčet všeho co
jsme v roce 2004 podnikli a co v budoucnu chystáme neboť to nelze všechno
zachytit a ve snaze říci Vám toho co nejvíce jsem určitě na spoustu věcí zapo-
mněla. Omlouvám se všem, které jsem ve svém výčtu zapomněla uvést.

Ať už byl rok 2004 jaký byl, dovolte mi popřát Vám všem krásné prožití svátků
vánočních, hodně lásky a Božího požehnání i pro rok 2005. Děkuji všem ob-
čanů, za jejich občanskou uvědomělost a spolupráci při poukazování , ale i hle-
dání řešení při nejrůznějších problémech. Děkuji všem firmám za spolupráci
a těšíme se na další úspěšné projekty.

Příjemné prožití posledních dní roku 2004 ve společnosti nás všech a hlavně
ve společnosti našich nejmilovanějších.

Alice Tancerová – místostarostka
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OBEC DOBRÁ HLEDÁ ochotného a spolehlivého člověka, který by na základě
smlouvy udržoval v zimním období chodník z nájezdu na Pazdernou. Jedná se
o odhrnování sněhu a zajištění posypu.

Bližší informace zájemcům poskytne správce Bohuslav Sikora osobně nebo
na tel. 736 614 717 nebo 558 641 491.

OBEC DOBRÁ NABÍZÍ k bezplatnému pronájmu volné nebytové prostory
v prvním nadzemním podlaží v Dobré č. p. 540 (nad prodejnou LM obuvi, starý
obecní úřad). Jedná se vždy o 2 propojené místnosti vhodné jako klubovny či
k podobnému využití. Bezplatný pronájem se týká pouze nepodnikatelských
aktivit.

Bližší informace podá místostarostka obce Alice Tancerová na tel. 736 614 716,
558 641 491.

P¤ÍPRAVA OSLAV 700 LET OBCE DOBRÁ – ÎÁDOST O POMOC
V rámci připravovaných oslav 700letého výročí obce Dobrá žádáme tímto

způsobem všechny aktivní občany sdružené v jakýchkoliv spolcích, klubech či
jiných organizacích, rovněž školy a školky, knihovny, pracujících na půdě obce
Dobrá o spolupráci.

Chceme Vám nabídnout pomoc, a to nejen finanční, při organizaci akcí, které
organizujete pravidelně každým rokem s tím, že bychom byli rádi, aby se o Va-
šich akcích dozvěděla široká veřejnost, akce byly s ohledem na 700leté výročí
obce Dobrá pojaty poněkud „velkoryseji“ a díky finanční podpoře obce Dobrá
jste tyto akce v roce 2005 zahalili do slavnostního hábitu. Pokud se rozhodnete
realizovat jakoukoliv myšlenku, obraťte se prosím na místostarostku obce Alici
Tancerovou, která Vám podá bližší informace (tel: 736 614 716, 558 641 491). 

V každém případě žádáme všechny předsedy, velitele a vedoucí představitele
spolků, klubů, škol či organizací, aby do 31. 1. 2005 doručili na obecní úřad plán
činnosti (seznam plánovaných akcí) pro rok 2005, abychom mohli připravit ce-
loroční plán oslav, který bychom chtěli počátkem března 2005 nejpozději obča-
nům Dobré zveřejnit.

Předem děkujeme všem za pomocnou ruku a vstřícnost a zejména za dodr-
žení požadovaného termínu 30. 1. 2005. k doručení požadovaných informací.

Alice Tancerová — místostarostka

Srdečně Vás zveme na tradiční VÁNOČNÍ JARMARK,
který se koná 16. prosince 2004 od 14 hodin v malé tělocvičně ZŠ Dobrá.

Žáci a učitelé ZŠ Dobrá
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MIKULÁ·SKÁ NADÍLKA V MATE¤SKÉ ·KOLE
„Mikuláši, Mikuláši, kdo to tady děti straší…“.

Tuhle písničku
snad znají všechny
děti z naší MŠ. Ten-
tokrát ale nikdo ne-
strašil. Děti čert do
pytle nedával, pro-
tože přišla čertice
Kristýna s moderá-
torkou Míšou a ko-
nala se „Mikulášská
minidiskotéka“. Na
spojovací chodbě
se začalo tančit, dě-
ti postupně ztrácely
ostych a přidaly se
i paní učitelky. Po
dobrém čaji se děti

přestěhovaly do třídy, kde dramatizovaly legrační pohádku „O třech medvědech
a zlé babce“, jejíž veršovaným textem je Míša provázela. Všude panovala sku-
tečně radostná atmosféra a aby se děti trošku zklidnily, vybarvily si obrázky Mi-
kuláše, čerta nebo anděla.

Závěrem této akce děti dostaly balíček sladkostí.To ale nebylo vše, protože
pak se děti rozešly do svých tříd, kde za nimi přišel Mikuláš. Zpívaly písně, ří-
kaly básničky a děti dostaly další dárky. Bylo to ovoce a upečený čert.

Tímto chceme poděkovat sponzorům paní Romanidisové, paní Polákové
a panu Hlisnikovskému, že přispěli k nádherným zážitkům našich nejmenších. 

Ludmila Hrstková, učitelka MŠ

ADRA VYHLA·UJE SBÍRKU
Dobrovolnické centrum ADRA vyhlašuje

sbírku na podporu rozvoje služby pro
zdravotně postižené a sociálně slabé ob-
čany.

Díky Vaší podpoře umožníte opuštěným li-
dem, aby nezůstali sami a pomůžete jim vrátit
radost ze života.

Sbírka se uskuteční dne 18. a 19. prosince
2004.

Věříme, že podpoříte dobrou věc a přispějete.

Za dobrovolnické centrum ADRY
koordinátor Zdeňka Sikorová
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ZVEME NA T¤ÍKRÁLOV¯ KONCERT
Zveme všechny, kteří mají rádi krásné vánoční zpěvy, koledy starých mistrů či

rytmické spirituály, do kostela sv. Jiří v Dobré, a to v sobotu 8. 1. 2005 v 17.00 h. 
Dobrovolným vstupným pomůžete České katolické charitě k realizaci dobro-

činných akcí, projektů, podpory azylových zařízení, domovů s pečovatelskou
službou, domovů pro matky s dětmi apod.

Těšíme se na vaši hojnou účast. Za organizaci koncertu: Sbor Novus

ZMĚNA ORDINACE DĚTSKÉHO STŘEDISKA – MUDr. Iva KUČEROVÁ
30. 12. 2004 ČTVRTEK 9.30 – 11.00 hod
31. 12. 2004 NEORDINUJE SE,

NUTNÉ PŘÍPADY NA DS RAŠKOVICE 7.30—9.00 hod
20. 1. 2005 ČTVRTEK 7.30 – 9.00 hod
21. 1. 2005 PÁTEK 7.30 – 11.00 hod

ZMùNY VE FARNOSTI
V průběhu prázdnin jste jistě zaregistrovali, že ve farnosti došlo ke změně

v osobě kněze. P. Petr Chovanec byl biskupem poslán vykonávat kněžskou
službu do farnosti Ostrava do Michálkovic. Před nástupem zjistil, že fara v Mi-
chálkovicích je v takovém stavu, že je prakticky neobyvatelná. Z předpokláda-
ných čtrnácti dnů se práce protáhly na 3 měsíce a P. Chovanec se z Dobré stě-
hoval až v průběhu října do ještě nedodělaného bytu. To, že se vše podařilo do-
končit koncem října, bylo i zásluhou pomoci farníků z Dobré.

V neděli 15. srpna proběhlo v našem kostele uvítání nového kněze P. Bohu-
mila Víchy, kterého za všechny přivítal Antonín Gryžboň. Pro Zpravodaj na naše
požádání připravila s P. Bohumilem Víchou rozhovor Eva Gryžboňová.

Při této příležitosti se jí dále podařilo zjistit, že se narodil 21. 1. 1955 v Bílovci,
pochází z 5 dětí, studoval gymnázium v Bílovci, teologickou fakultu v Litoměři-
cích, na kněze byl vysvěcen v r. 1979 a letos tedy oslavil 25. výročí kněžství. Jeho
kněžské působení začalo v Hranicích na Moravě, pak 3 roky působil jako kaplan
ve Vsetíně a v následujících letech prošel další farnosti, pod které patřily vždy
i další nejméně tři farnosti. Prošel Halenkov, Jizernici, Hustopeče nad Bečvou,
Budišov nad Budišovkou, Želechovice nad Dřevnicí, Kyjov, Zborovice u Kromě-
říže, kde patřily Hoštice, Litenčice, Troubky u Kroměříže a z této poslední far-
nosti přišel k nám.

Předcházející farnosti, ve kterých jste byl, patřily do olomoucké diecéze. Proč
jste přešel do naší ostravsko–opavské diecéze?

Pocházím ze Skřípova u Opavy. A to je ve vaší diecézi. Ještě než vznikla tato di-
ecéze jsem byl v Želechovicích u Zlína a v Provodově a to byl zrovna vznik vaší
diecéze, tehdy kněží mohli přejít blíž k domovu. Ale protože tam tehdy probí-
hala velká generální oprava kostela, nějak jsem na to zapomněl. Pak jsem byl
poslán do Kyjova a do Zborovic u Kroměříže a tehdy jsem se rozhodl přejít blíž
k domovu, k rodičům a sourozencům a to se uskutečnilo až teď k 1. 7. 2004. 
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Prošel jste už 9 farností, můžete je nějak srovnat?

Jak vidíte, jsem na 10. místě. Byl jsem na Valašsku, Hané, v pohraničí atd.
A z mého pohledu každá farnost je jiná i po té duchovní i po té pastorační
stránce.

Pro mě bylo přínosem, že jsem nebyl řadu let na jednom místě, že jsem se
mohl setkat s různými lidmi, mentalitami, zvyky i kulturou v různých krajích.

Do farnosti Dobrá patří i Dobratice, kaple Nižní Lhoty, kaple Vojkovice a kos-
telík na Prašivé. Jaké máte první dojmy z přidělených farností?

Jsem velmi potěšen dětmi a mládeží v Dobré i Dobraticích, které se zapojují
hojně v různých společenstvích, ve skautu i scholičce. Taky že tady funguje
schola i chrámový sbor. To jsem u dřívějších farnostech neměl. Jsem potěšen
pěkným osobním vztahem ke mně.

Máte za sebou zkušenosti z různých farností. Chcete něco přiblížit k tomu, jak
se budou farnosti ubírat dál?

Co se týče oprav, je třeba pokračovat v opravách na Prašivé a v Dobraticích
(tam byla teď dokončena věž). To byla taková největší nutnost. Těžko plánovat,
je třeba zaběhat církevní rok a v tom smyslu je třeba se věnovat různým spole-
čenstvím na faře, ve škole, v kostele, nemocným v obou farnostech, atd.

Ve Vaší nelehké duchovní službě Vám přejeme hodně Božího požehnání,
zdraví, síly, abyste měl radost z jednotné a živé farnosti.
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O misijní neděli
24. října 2004
jsem měl mož-
nost v naší far-
nosti slavit mši
svatou s Mons.
Judou Tadeášem
Okola, sekretá-
řem apoštolské-
ho nuncia arci-
biskupa Diega
Causera. Mons.
Juda Tadeáš po-
chází z Afriky,
z Nigérie. Vyzval
nás, abychom
mysleli na ty,
kteří to nejvíce
potřebují.



PO¤AD BOHOSLUÎEB V DOBù VÁNOâNÍ
Dobrá Dobratice

24.12. Štědrý den 22.00 17.00
25.12. Narození Páně, Boží hod vánoční 7.30, 10.30 9.00
26.12. Svatá rodina, sv. Štěpán 7.30, 10.30 9.00
31.12. sv. Silvestr, konec občanského roku 17.45 15.45

Prašivá 24.00
21.1. Matka Boží, Panna Maria, Nový rok 7.30, 10.30 9.00

Radostné a požehnané svátky Kristova narození a Jeho pomoc a ochranu po
celý další rok 2005 Vám všem přeje a vyprošuje Váš duchovní správce P. Bohu-
mil Vícha, farář

Co bychom mohli vûdût z minulosti Dobré (2)
Slíbenou procházku minulostí Dobré započatou v minulém Zpravodaji za-

končíme v současnosti.

1901 Josef Mokryš otevřel dílnu na pletené zboží, dámské punčochy, ponožky,
kamaše, dětské kabátky, čepice atd.

Založena tělocvičná organizace Sokol, třetí  (vedle hasičů a Matice osvěty
lidové) protigermánský spolek v Dobré.

1902 K hostinci přistavěl Jan Matera sál, kde se hrála nadále (až do roku 1928)
všechna divadelní přestavení. Někdy jich byly i desítky za rok. Dobrá byla
ochotnickými představeními proslavena.

Do Dobré byla přestěhována z Vojkovice stanice policie.

1904 Byla postavena hasičská zbrojnice.

1905 Obchodník Jan Krus postavil velkoobchod (bývalé nákupní středisko).
Časem si vydobyl monopol na dodávky zboží do všech prodejen ve frýdeckém
Pobeskydí. Jeho obchodní dům je jednou z nejvýstavnějších a nejpozoruhod-
nějších vesnických staveb vůbec.

1906 Záložní spolek v Dobré (rajfeisenka) utrpěl ztrátu a jen obětavostí movi-
tějších členů nepřišli všichni o veškeré vklady.

Do Dobré přenesen ze Sedlišť včelařský spolek, později svaz včelařů.

1907 Doktor Možíšek si postavil obytný dům s ordinací (dnes zdravotní stře-
disko). Vynikal krásným secesním slohem, upraveným okolím a vzorně vede-
ným hospodářstvím. Podle pamětníků byly ordinace i čekárna plné květin. Ori-
ginální fasáda s freskami byla značně poškozena při opravě v roce 1967.

Založena místní organizace České strany sociálně demokratické. 

1908 Postavena nová dvoupatrová budova pětitřídní školy. Ačkoli je skvostně
vybavena a opatřena novým nábytkem, má velkou vadu: okna učeben jsou
otevřena k hlavní cestě a navíc k severu (dodnes stojí nejblíže hlavní silnice a je
spojena se starou školou z roku 1842).

Při stavění základů školy jel přes Dobrou první automobil (Mercedes
Benz) z Brna do Těšína.
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Založen haléřový spolek Lidumil soustřeďující peníze na podporu chu-
dých žáků (vaření polévek), pořádání výletů a dětských radovánek.

1910 V Dobré pořádána Krajinská výstava, největší společenská a osvětová
událost v dějinách obce. Výstava měla být uspořádána ve Frýdku, avšak Němci
ji nepovolili z národnostních důvodů. Od 28. srpna do 18. září ji navštívilo ně-
kolik desítek tisíc lidí. Jen první den přišlo 8000 návštěvníků. Výstava byla
hlavně v nové budově školy a na prostranstvích nynější školy, školky a sokol-
ského hřiště. Výstavu organizoval 22členný výbor. Předměty výstavy umístěny
v těchto skupinách: I. Odborné všeobecné školství, školy obecné, měšťanské,
střední, hospodářské průmyslové, literatura a hospodářská statistika. II. Hos-
podářská organizace, meliorace pozemků a scelování. III. Hospodářské plo-
diny: obilí v klasech a zrní, semena, pícniny, brambory, řepa, len atd. IV. Před-
měty ze štěpařství, zelinářství, květinářství, plodiny a ovoce, různé pomůcky,
vzory školek a zahrad. V. Chov hospodářského zvířectva: koně až do 6 roků stáří,
chovný skot, vepři, ovce, kozy, králíci, husy, kachny, slepice, holubi atd. VI. Ry-
bářství. VII. Včelařství. VIII. Výrobky hospodářského průmyslu: mlékárenství,
mlynářství, cukrovnictví, lihovarnictví, pivovarnictví, cihlářství, krmiva, hno-
jiva atd. IX. Lesnictví: vzorná lesní školka, různé pomůcky, zpracování dřeva
apod. X. Hospodářské stroje a nářadí, XI. Průmysl, živnosti, řemesla a živno-
stenské organizace. XII. Odbor národopisný a ochotnický. XIII. Hasičství. Vý-
stavě nepřálo počasí, od druhého dne až do skončení bylo deštivo. To se proje-
vilo na návštěvnosti.
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Pohled z věže kostela na výstaviště. Dnes na tomto místě stojí škola a za ní desítky ro-
dinných domů. V pozadí je vidět železniční přejezd u nádraží. Vidíme, že některé pavi-
lony by mohly konkurovat i dnes…



1911 V Dobré je 187 domovních čísel. Většina chalup je ještě dřevěných. Rodin
bylo 479, obyvatel 2068, z toho 950 mužů a 1118 žen; 2002 bylo katolíků, 51
evangelíků, 15 židů. Dle národnosti bylo 2044 Čechů, 18 Němců a 6 Poláků. To-
várních dělníků bylo 120, horníků 48, železničních zřízenců 41, služebných 151.
U chovatelů drobného zvířectva bylo napočítáno 45 koní, 382 kusů hovězího, 25
koz, 7 ovcí, 308 vepřů, 1647 slepic, 79 husí, 37 kachen, 11 krocanů, 101 úlů s ži-
vými včelstvy. – Škola česká, bohoslužby české, zastupitelstvo české.

1912 Vojenská služba zkrácena ze 3 na 2 roky, což zůstalo až do roku 1990.
Na Špici zřízena hospoda s řeznictvím.

1913 Zřízena hospodářsko–průmyslová škola. Vyučovalo se v nové škole po ve-
čerech všeobecným předmětům pro všechny učňovské obory, praxe byla přes
den. (Po válce byla škola obnovena.)

1914 Do války rukují 1. srpna první muži z Dobré. Do konce roku byli již i první
mrtví a těžce ranění.

První zmínka o dřevoskladu u nádraží (kdysi se dřevo splavovalo z hor po
řece, do roku 1868 výhradně).

1915 Nastává celkový nedostatek. Potraviny se vydávají jen na odběrní pou-
kázky. Z toho se rodí šmelina, mnoho lidí v Dobré využívá bídy ve městech
a prodají předraženě vajíčka, máslo, mouku. Hladoví z měst nabízejí za pytel
brambor peřiny, nábytek, šperky. Z důvodu šetření nařízeny dva půsty týdně
(středa, pátek).

1916 Poprvé zaveden letní čas.
Z kostelní věže byly zabaveny dva ze tří zvonů na potřebu války.

1917 Ženy z Dobré se srotily před kupeckým krámem Jana Kruse a dožadovaly
se rýže, kterou údajně obchodník zatajoval a vyčkával, až cena vystoupne na
maximum. Byla to fáma a jen zásahem policie bylo zabráněno nejhoršímu, po-
něvadž ženy se již chopily kamenů a chtěly obchod demolovat.

Ve škole se učí jen zřídka. Učitelé jsou zaměstnáni válečnou administra-
tivou, někteří jsou na frontě. Z 5 učitelů učili jen dva.

První třídu proměnili na kuchyni, denně se vaří pro děti 160 obědů.

1918 Ráno 29. října vybubnoval obecní sluha vyhlášení samostatného česko-
slovenského státu (buben se chová dosud v kanceláři starosty obce). V neděli 3.
listopadu vyšel ohromný průvod ze všech obcí Frýdecka do města na všelido-
vou manifestaci. Doma zůstali jen Němci, židé a nemohoucí.

Ten den byly odstraněny všechny německé nápisy a strhány státní znaky
mocnářství. Za týden skončila válka. Z naší obce v ní padlo 42 mužů, mrzáků
a postižených byly další desítky.

Byly zrušeny šlechtické tituly, zavedena 8hodinová pracovní doba, přijat
všeobecný hlasovací řád (volit mohou od té doby i ženy).

1919 Založena místní organizace Československé strany lidové.
Zřízena prodejna Budoucnosti (později Jednoty) ve Staré dědině (od 1937

v nové budově naproti sokolského hřiště), kde bylo laciné zboží
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1920 Plebiscit — lidové hlasování o zachování celistvosti Těšínska byl zmařen.
Staroslavný Těšín se rozdělen řekou Olší ocitl v Polsku.

Zřízena první autobusová linka jezdící přes Dobrou (do jara 1939 se jez-
dilo po levé straně vozovky) Frýdek–nádraží—Morávka. Autobusová zastávka
byla „u poštovního úřadu“ (naproti hasičské zbrojnice, kde bylo možno i tan-
kovat benzín). Autobus nahradil jízdu omnibusem, který vyjížděl od nádraží
v Dobré na Morávku již od roku 1895.

1921 Založena tělocvičná jednota Orel.
Založena místní organizace Komunistické strany Československa.
Bylo zavedeno 24hodinové počítání času (dosud se počítalo na hodiny

dopoledne a odpoledne; postaru se ale počítá dodnes).

1924 Dobrou projížděl prezident Tomáš G. Masaryk (podruhé 1930).

1925 Založena místní organizace Československého červeného kříže.
Zřízena pekárna (v místě dnešní).

1926 První záznam o provozování kina (u Oráče), ale bylo již dříve.
Těsně vedle domku č. 308 se zřítilo poštovní letadlo.

1928 Bývalá arciknížecí hospoda přejmenována na hostinec U Přemysla Oráče
na paměť zrušení poddanství před 80 lety (1848).

1930 Vyasfaltovány části hlavní silnice z Frýdku do Českého Těšína, které ne-
byly vydlážděny žulovými kostkami.

Založen sportovní klub Sparta Dobrá (hřiště bylo do roku 1932 „pod to-
várnou“ (pozdější posádkou).

1931 Do Dobré zavedena elektřina (továrna ale vyráběla vlastní elektrický
proud už v roce 1912). Ještě v roce 1932 se svítilo na obecním úřadě petrolejkou.
Poslední chalupa bez elektřiny byla ještě v roce 1970 ve Staré dědině.

1932 I Dobrou postihla celosvětová hospodářská krize. Nezaměstnaní stavěli
protipovodňové kamenné hráze podél řeky Morávky. Za tím účelem byla na do-
dnes stojícím náspu zřízena vlečka s úzkorozchodnou kolejí pro hornické vo-
zíky k navážení kamenů.

1935 K Bezručově výstavě v Místku byla zhotovena žáky školy plastická mapa
Dobré (dodnes je ve škole).

1938 Vedle pomníku padlým ve světové válce byla odhalena bysta Tomáše G.
Masaryka.

Odstoupením pohraniční částí Frýdecka Polsku se ocitl kostel na Prašivé,
patřící doberské farnosti, mimo území státu a od září 1939 v „říši“.

Dobrá se stala pohraniční obcí, nádraží bylo cílovou stanicí, neboť nová
hranice vedla Vojkovicemi.

1939 14. března večer vjeli do Dobré první vojáci nacistické armády.
Začátkem dubna byl zatčen ve vlaku v Dobré, při pokusu o přechod hra-

nice, Antonín Zápotocký, budoucí prezident.
Němci pokládali drátěné zátarasy přes Dobrou: z Vrchů, kolem dnešní

policie, k závorům a k řece, směrem do Skalice.

17



18

V Dobré byla ubytována pohraniční německá stráž i německá tajná poli-
cie —  gestapo (v továrně, později vojenské posádce).

Zavedeny odběrní lístky na jídlo, mýdlo, oděvy (šatenky). Němci mají pří-
děly o polovinu vyšší.

Ve školách zakázána výuka českých dějin a literatury. Řada autorů byla
zakázána, jejich knihy musely být z knihoven odstraněny. Všechna slova v učeb-
nicích připomínající Československou republiku, jakož i jména státníků, ra-
zítka a obrázky musela být žáky začerněny tuší.

V Dobré pracují dvě odbojové skupiny.

1940 Rozpuštěny spolky a obecní zastupitelstva. Moci v obci se ujal komisař.
Proti židům (i v Dobré) uplatňován tzv. Neurathův zákon o arizaci, od nás

byly jím postiženy dvě rodiny.
Odstraněny české nápisy na veřejných budovách, později i na živnos-

tech, nahrazeny německo–českými. Odstraněna bysta T. G. Masaryka.
Vydán zákaz poslouchání zahraničního rozhlasu.
Opět zaveden letní čas jako za 1. světové války.

1941 V důsledku bombardování nařízeno zatemňování oken. Ven nesměl ni-
kdo ani s baterkou.

Učitelé vyučovali obyvatelstvo k protiletecké obraně.

1942 První odchod mladistvých (20—25 let) na nucené práce do „říše“.
Na Vrchách spadla první zápalná bomba spojeneckých armád. Z letadel

byly shazovány letáky informující pravdivě o dění na frontách a o brzkém po-
ražení Německa.

1944 Naši fotbalisté sehráli na našem hřišti přátelské utkání s legendární Spar-
tou Praha. Přišlo 2500 diváků, prohráli jsme 1:4.

1945 Od ledna budovány na třech místech hlavní silnice protitankové zátarasy
(u kina, blízko Obecníka, na cestě na Pazdernu).

V posledních dnech 2. světové války byla obec důležitým strategickým
místem. Kolem středu obce asi ve vzdálenosti 2—3 kilometry byl v polokruhu
utvořen obranný systém, kterým pronikaly ustupující jednotky německého voj-
ska ve směru Pražmo—Janovice, jelikož cesta přes Frýdek se nacházela v moci
Rudé armády. Z místního nádraží byl poslán do Frýdku železniční nákladní va-
gón se zbraněmi a municí, čehož využilo obyvatelstvo města k boji, o němž se
pochvalně zmínil moskevský rozhlas.

Zatčeno 28 obyvatel Dobré a drženo jako rukojmí v kině, aby ustupujícím
Němcům nemohl nikdo bránit v odchodu.

Několik domů bylo zasaženo palbou postupující Rudé armády (č. p. 3, 14,
441, 442, 188).

Do Dobré vjel v pátek 4. května omylem autobus se šesti vysokými dů-
stojníky Rudé armády, který měl namířeno původně do Bašky. Byl odstřelen ku-
lometem stojícím u dnešního obchodu Večerky Pastor, když se vracel Starou dě-
dinou ke Špici. Zasažen byl u domku č. p. 166 (v místě pomníčku). Jeden z pr-
chajících důstojníků byl Němci odvlečen k výslechu, ostatní byli zastřeleni ra-
nou do týla a odebrány jim boty.

Poslední němečtí vojáci opustili Dobrou, rukojmí v kině byli propuštěni.
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Současně s ustupujícími Němci pronikli do Dobré 4. května v půl 6. večer
první oddíly rudoarmejců, byli to Ukrajinci, všude byli nadšeně vítáni. Spěšně
ale stíhali Němce na ústupu.

V sobotu 5. května vjeli do Dobré jiní rudoarmejci jako osvoboditelé. Na
škole byly vyvěšeny vlajky — československá a rudá. U silnice (dnes je v tom
místě parkoviště před farou) byla postavena slavobrána a uvítána delegace so-
větských vojáků. (Ti, kteří nás osvobodili, byli už dávno jinde).

Válka v Evropě skončila. Z Dobré bylo během ní zatčeno a vězněno 38
mužů, polovina z nich zahynula. Jejich jména jsou na pravém pomníku před
nynější lékárnou.

Moci v Dobré se uchopil národní výbor. Národní výbory byly trojstup-
ňové (místní–městské, okresní a krajské) a trvaly až do podzimu 1990.

Lichnov u Opavy byl určen pro obyvatele Dobré, kteří chtěli bydlet v do-
mech po odsunutých Němcích v pohraničí.

Z Dobré byli odsunuti němečtí občané, kteří neprokázali protinacistické
postoje. Jejich majetek byl zkonfiskován.

Padlým Sokolům ve válce byl postaven pomníček (je dodnes na sokol-
ském hřišti).

1947 Národní výbor nastěhován do budovy konfiskované Němcům (tzv. „starý
národní výbor“ při vjezdu do Staré dědiny).

1948 Padlým sovětským důstojníkům ve Staré dědině byl postaven pomník.
Byla založena mateřská škola v bývalém dělnickém domě (č. p. 431) na

sokolském hřišti (později byla v bývalém hostinci naproti nádraží).
V národním výboru se uchopili moci komunisté. Bez přestávky byli

u moci až do roku 1990.

1949 Založeno strojní družstvo (pozdější JZD), které vzalo hospodářské stroje
k obdělávání půdy Jednotnému svazu českých zemědělců, když jich těsná nad-
poloviční většina přešla do nově vzniklé organizace.

Do obce byl zaveden obecní rozhlas.
Zrušena tovární výroba (po Lichtensternovi stolárna, po osvobození vý-

roba lustrů). Do továrních prostor byla nastěhována strojní traktorová stanice
První konfiskace majetku obchodníkům podezřelým z „rozkrádání ná-

rodního majetku“.

1950 Matriky převedeny z církve na stát. Vedou je národní výbory v obcích.
Založena pionýrská organizace sdružující děti od 4. tříd do vychození zá-

kladní školy. Mladší děti jsou jiskry, starší mládež sjednocena v Českosloven-
ském svazu mládeže (od 1969 Socialistickém svazu mládeže).

Založeno jednotné zemědělské družstvo (JZD). Nátlaky na soukromně
hospodařící zemědělce, aby se stali členy, trvaly 10 let.

Každý obyvatel starší 15 let obdržel občanský průkaz.
Dobrá má 509 čísel popisných.

1951 Do školy zavedeny podle sovětského vzoru žákovské knížky.

1952 Postavena lávka přes Morávku do místní části za řekou (zvaná železná
lávka), kde vzniká obytná kolonie.

Dva nepoddajní zemědělci byli vypovězeni z obce.



Postaven kravín v části pod Vrchami
Místo nové školy, na kterou byly i peníze, se dala přednost stavbě dřevěné

prozatímní školy (stála v místě prostranství před novou školou do roku 1974).
Zavedena „hospodářsko–technická úprava půdy“. Meze polí vyměřených

před sedmi sty lety byly rozorány a pozemky z moci státu sjednoceny v lány.
Započala stavba Žermanické přehrady. Veškerý materiál na stavbu se

převáží z nádraží v Dobré auty.

1953 Zrušen přídělový systém zavedený v roce 1939.
Nové autobusové spoje (Třinec—Válcovny plechu).
Při národním výboru ustaven Sbor pro občanské záležitosti.
Založen Svaz protifašistických bojovníků (Svaz bojovníků za svobodu).
Na Vrchách vysazen sad (dodnes je zpustlý na jižním svahu).

1954 Do bývalé továrny nastěhována vojenská posádka.

1955 V hasičské zbrojnici byla zřízena telefonní stanice se stálou službou.

1956 V Malých Nošovicích budován beskydský vodovod k zásobování Haví-
řova vodou. Materiál na stavbu byl překládán z nádraží v Dobré.

Ve škole zřízena jídelna, kde se vařilo pro žáky a učitele.

1957 V tomto roce bylo postaveno nejvíce rodinných domů — 16.

1960 První samoobslužný prodej zaveden v prodejně potravin (bývalý hosti-
nec Jana Matery).

1961 Do domácností byl zaveden „rozhlas po drátě“ s možností vstupu do vy-
sílání z národního výboru (zrušen 1994).

Výstavba přehrady na Morávce — materiál se opět vozí hlavně z dober-
ského nádraží.

1963 Do centra obce zavedeno zářivkové osvětlení.
Podél cesty v centru obce zřízen dlážděný chodník pro pěší.
Zbourán starý špitál (pak pošta, obchod, byty), stavba z roku 1640 na-

proti školy (dnes jsou na tom místě pomníčky padlým).

1964 Na místě zbouraného bývalého špitálu zřízen parčík (zrušen při stavbě
integrovaného domu služeb).

1965 Přes okrajové části Dobré stavěno vedení vysokého napětí (vysoké napětí
vedlo Dobrou ale již před válkou).

1966 Byla zahájena stavba Výzkumného ústavu hutnictví železa.
Do Dobré znovu přestěhována policejní stanice.
Knihovny v okolních obcích byly soustředěny pod střediskovou kniho-

vnu v Dobré.

1967 Z nádraží vede nová vlečková kolej do rodícího se pivovaru v Nošovicích
a též do právě budované transformovny.

1968 Politické „oteplení“ přineslo do Dobré kritiku vedení obce.
21. srpna vjela do Dobré okupační vojska Varšavské smlouvy, aby obsa-

dila kasárna ve Vyšních Lhotách.
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Otevřena nová mateřská škola (budova napravo od vstupu, druhá bu-
dova blíže silnice otevřena v roce 1977).

1969 Zahájena stavba vodovodu.
Přímá autobusová linka z Morávky do Nové huti v Kunčicích.

1970 V nošovickém pivovaru uvařili první pivo.
Regulován Bílý potok.

1972 Na hřbitově vedle kostela ukončeno pohřbívání.
Stavěna budova šaten na hřišti Sparty.
Provoz Výzkumného ústavu hutnictví železa byl zahájen. Do kanceláří

byl nainstalován automatický počítač Pacard 21—16 za 10 miliónů korun.

1973 Zprovozněn obecní vodovod do našich domácností.
Zavedena poštovní směrovací čísla.
Otevřena prodejna potravin včetně masa naproti nádraží.
Vybudovány autobusové čekárny v Dobré–střed.

1974 Zbourána dřevěná škola z roku 1952, započata stavba nové školy. Žáci
7.—9. tříd dojíždějí po tři roky do školy ve Frýdku.

1975 Dobrá byla sloučena s okolními obcemi: Nošovicemi, Nižními Lhotami,
Pazdernou a Vojkovicemi, pod správu národního výboru v Dobré.

Před farou zbudováno parkoviště a trafika s novinami.
Postaven první kilometr kanalizace.
Dobrou projíždí poslední parní lokomotiva.

1978 Dokončena stavba školy. Má 22 tříd. Školní jídelna začala vařit později.

1979 Ve Staré dědině otevřena nová prodejna smíšeného zboží.
Stavba vysokého napětí v části na Vrchách a u Pazderny.
Ke střediskové obci Dobré byly přičleněny obce Horní Domaslavice

a Dobratice. Celkem tvoří Dobrou 7 obcí (v roce 1990 se zase oddělily).

1980 Rozšířeno nákupní středisko (dříve Krusův velkoobchod).
U řeky v blízkosti hřiště zřízen letní pionýrský tábor pro děti z Karviné

(každoročně po dobu 10 let).

1981 V Dobré jsou tři prodejny potravin (v centru, u nádraží a ve Staré dědině),
tři prodejny masa (v centru, u nádraží a ve Staré dědině), prodejna ovoce–zele-
niny, obuvi, textilu, průmyslového zboží. Hostince: Oráč, Na Špici, nádražní ob-
čerstvení a bufet–cukrárna. (Hostince Obecník a Na rozcestí byly uzavřeny).

1982 Dokončena přestavba kina na širokoúhlé.

1983 Nákupní středisko po konečné fázi přestavby.

1985 Započala generální adaptace budovy policie. Pošta je dočasně (do 1989)
umístěna v dělnickém domě na sokolském hřišti a policie v nynějším pekařství.

1986 Oprava nádražní budovy.
Zřízena zahrádkářská osada u trati směrem ke Špici.
Započata přestavba domu s pečovatelskou službou (č. p. 39).
Započata stavba integrovaného domu služeb.

21



1988 Zřízeno zahradní posezení „na smetišti“ u železné lávky.
Bylo uvolněno osobní podnikání, dosud značně omezené.
První přehrávač CD a první osobní počítače v domácnostech.

1989 Po přestavbě budovy byla policie nastěhována do dnešních prostor.
Na místě bývalého hřbitova zřízen park.
Otevřen integrovaný dům služeb (IDS) a dům s pečovatelskou službou.
Koncem roku byly obchody a dveře hasičské zbrojnice polepeny letáky

a výzvami Občanského fóra a různých dosud nelegálních sdružení.

1990 Politické změny ve státě, mítinky občanského fóra v místním kině.
Na školách se učí místo ruštiny angličtina a němčina.
Vzniká řada soukromých živností (které nelze z pochopitelných důvodů

jmenovat). Mnohé se udržely dodnes.

1991 První světelná reklama v Dobré.
Skončilo po 60 letech promítání v našem kině.
Otevřeny hranice s Polskem, davy koupěchtivých začínají jezdit za ná-

kupy do Těšína, kde je levnější zboží.
Založena místní organizace Občanské demokratické strany.

1992 Na olympiádě v Barceloně pili diváci a sportovci pivo z nošovického pi-
vovaru, které putovalo z našeho nádraží.

1993 Dostavěna druhá část integrovaného domu služeb s poštou a lékárnou.

1994 Započala plynofikace Dobré. Během čtyř let topí plynem převážná část
domácností. Ovzduší v Dobré je stále čistější.

Postavena nová benzínová čerpací stanice (směrem na Vojkovice).

1995 Zavedeno třídění odpadů; stále je v Dobré 12 černých skládek.
Bylo zatravněno hřiště Sparty.
Skončily kartónové jízdenky ve vlacích a nahradily je papírové, které

tiskne počítač.

1996 Vlastivědnému pracovníku Josefu Volnému byla odhalena pamětní deska
na knihovně.

Ve škole byla otevřena počítačová učebna.

1997 Zaveden sběr nebezpečného odpadu.

1999 Na území Dobré u městského hřbitova bylo zřízeno parkoviště aut.
Při cestě k VÚHŽ rostou nové domky. Mají čísla popisná již nad 900.
Nedaleko Dobré na okraji Frýdku vyrostl první supermarket.
Z nádraží odjel obří smrk z Morávky do Říma, čemuž byl přítomen i os-

travsko–opavský biskup.

2000 Kolaudovány obecní byty zvané „lentilky“.
Budována plošná kanalizace. Polovina domácností ve východní části

Dobré má ale stále ještě septiky a trativody.

2002 Zahájena stavba obchvatu Dobré, ukončena uvedením do provozu na
podzim 2004.

Čerpáno z kroniky obce a Doberského čtení.
Připravil Rostislav Vojkovský, kronikář
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Nejstar‰í pohlednice Dobré
Součástí tohoto čísla Zpravodaje je kalendář na rok 2005. Je na něm vytištěna

nejstarší pohlednice Dobré z roku 1899. Prohlédneme-li si ji podrobně, dovíme
se mnoho drobných zajímavostí o naší obci před sto lety.

Nahoře je celkový pohled z Vrchů. Obzor tvoří Skalická hůrka s poněkud pro-
řídlým porostem. V pozadí nás zaujme vzhled továrny a nádraží a hlavně pole v
místech, kde většina z nás dnes bydlí. Bílá barva chalup nás nesmí mást, nejsou
zděné, ale natřené vápnem. Největší stavbou — kromě kostela — byl arciknížecí
hostinec (dnes budova Oráče) a za ním sýpka. Na malých obrázcích je kostel,
který byl ještě ohrazen kamennou zdí, dole škola (dnes železářství a papírnic-
tví), Krusův krám (později nákupní středisko). Budovy v sousedství stojí dosud
a jen málo změněné. Na posledním obrázku je nejstarší zděná stavba v Dobré,
tzv. polský dům, kde byl před 150 lety vůbec první obchod. Původně to byla bu-
dova špitálu pro chudé (postavená v roce 1640), pak se v ní nacházela i ordi-
nace, lékárna a pošta. Dům byl zbořen v roce 1963.

Pohlednice je ale zajímavá i nápisy. „Pozdrav z Dobré u Frýdku“ má poněkud
velkou mezeru mezi „y“ a „d“. Zdálo by se, že jde o tiskařkou chybu, ale nikoli.
Nesmíme zapomínat, že pohlednice byla vydána v době zápasu česky smýšlejí-
cích obyvatel proti germánskému útlaku. V nápise byl původně název města
německy „…u Friedku“, což při korekturách neobstálo a muselo být zaměněno
„i“ za „ý“ a „e“ vymazáno (proto ta mezera). Další zajímavostí je, že pohlednici
vydal vlastním nákladem kupec Jan Krus, což byla kdysi záležitost nákladná
(pohlednice byla tištěna ve Vídni) a tudíž naprosto výjimečná. Třeba město Tě-
šín vydalo první pohlednici až v roce 1896.

Zadní strana pohlednice má i 2krejcarovou známku a razítko „Dobrau 14/2 99
Dobrá“. Pohlednice putovala do Bruzovic a posílal ji sám poštovní doručovatel.
Píše na ní doslovně: „Tak (se) vum na vědomost dowo, že už ty kartky (pohled-
nice) přišly a tak (je) do světa budu rozesilat. Šebesta Jan No. 33, Postbother.“ Po-
něvadž byla tato pohlednice poslána jako první, podepsal se na ni sám starosta.

Rostislav Vojkovský, kronikář

Pfiedstavujeme Klub seniorÛ
Naše aktivity spočívají v kulturním dění jako jsou divadla, zájezdy, přednášky

s filmovou projekcí, přátelská posezení a hlavně vycházky do okolí.
Náš výbor čítá 8 členů a 2 členové revizní komise. Scházeli jsme se dle potřeby.
Rok 2004 jsme zahájili přátelským večírkem s pohoštěním a hudbou 28. ledna

v restauraci Obecník. Zúčastnili jsme se 4 divadelních představení v Ostrav-
ských divadlech. Byl to vždy příjemný umělecký zážitek. V únoru nám byly pro-
mítnuty filmy pana Bezděka a pana Hranického o Velké Británii a o Izraeli, které
byly nejen krásné, ale hlavně poučné pro všechny přítomné. V dubnu jsme nav-
štívili Frýdecký zámek, kde jsme se seznámili s jeho historií včetně jeho býva-
lých majitelů. V květnu jsme oslavili Den matek spojený s pohoštěním, a dále se
konal zájezd na termální koupaliště v Bešeňové. Během června se konal druhý
zájezd na zámek do Náměstí na Hané a na Svatý Kopeček u Olomouce. Oba zá-
jezdy se vydařily, neboť nám přálo počasí. V červnu se uskutečnil ještě výšlap na
Prašivou. Tímto bylo ukončeno 1. pololetí.
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V červenci se uskutečnilo opékání párků v Kačabaru, kde jsme si s harmoni-
kářem zazpívali oblíbené písně našeho mládí. V tomto měsíci jsme ještě pod-
nikli výlet do Dobratic s posezením v pohostinství U koníčků. V srpnu jsme
uskutečnili výlet na kolech na ranč Paradise a výlet na poutní místo K Hájku.
V září nám všem paní Brunclíková přichystala posezení s pohoštěním a s har-
monikářem v areálu Kamenité ve Vyšních Lhotách. V říjnu jsme podnikli ná-
ročnou pěší túru z Dobré do Nižních Lhot přes Skalici a po přestávce dále přes
Doberské Vrchy domů.

V prosinci se v Hasičské zbrojnici uskuteční výroční členská schůze s pohoš-
těním a volbou nového výboru. Tento rok zakončíme 29. prosince tradičním
výšlapem na Skalici.

Jménem svým a celého výboru bych chtěla poděkovat všem, kteří se podíleli
při zajišťování veškerých akcí pořádaných naším klubem za osmileté období
mého působení ve výboru a novému výboru přeji hodně úspěchů v jejich práci.
Zároveň chci popřát všem našim členům do roku 2005 hodně štěstí, zdraví a ro-
dinné pohody a Božího požehnání.

Za Klub seniorů předsedkyně Marie Carbolová

PL ÁN KLUBU SENIORŮ NA I. ČT VRTLETÍ 2005 
5. 1. — klubovna skautů na faře,

12. 1. — členská schůze v hasičské zbrojnici v 15 hod., výběr příspěvku,
19. 1. — klubovna skautů na faře,
23. 1. — balet Louskáček, odjezd do divadla v 15 hod., 
26. 1. — večírek seniorů v Obecníku, začátek v 15 hod., každý donese dárek do

— tomboly,
2. 2. — klubovna skautů na faře,
9. 2. — Řecko–Izrael, promítání diapozitivů ve škole v 15 hod.,

16. 2. — klubovna skautů na faře,
23. 2. — výšlap, pohled z Vrchů na novou dálnici, sraz ve 13 hod. u Obecníku,

2. 3. — klubovna skautů na faře,
9. 3. — Kroměříž, promítání diapozitivů v 15 hod.,

16. 3. — klubovna skautů na faře,
23. 2. — výjezd na Visalaje, výšlap na Bílý kříž,
30. 3. — klubovna skautů na faře,
V únoru a březnu divadla podle plánu.

Svaz zdravotnû postiÏen˘ch dûkuje sponzorÛm
Milá paní Hranická, upřímně Vám děkuji jménem všech členů našeho svazu

za vstřícnost a štědrost, kterou jste všechna ta dlouhá léta vůči nám projevo-
vala. Veškeré větší akce, které jsme pro členy pořádali, výroční členské schůze,
zájezdy, mikulášská posezení, vždy jste obohatila výbornými výrobky z Vaší pe-
kárny, které jste s nevšední ochotou sponzorovala.

Vážená paní Hranická, přejeme Vám, abyste v klidu, rodinné pohodě, hlavně
dlouho a ve zdraví užívala zaslouženého odpočinku. Ještě jednou za všechno,
co jste pro nás udělala, moc děkuji. 

Vítám v Dobré nového majitele pekárny pana Milana Hlisnikovského, děkuji
za přislíbenou spolupráci a dodané mikuláše na naše předvánoční posezení.
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Děkuji obci za finanční příspěvek, který jsme v tomto roce obdrželi. Děkuji
paní Slávce Polákové, která nás vždy v hojné míře zásobuje ovocem, šéfovi panu
Carbolovi za teplo, krásný stromeček, vzornou obsluhu a uzavření podniku po
dobu našich akcí, panu Františku Biolkovi, který se stará o dobrou zábavu zpě-
vem a hrou na harmoniku, žákům základní školy, kteří pod vedením paní uči-
telky Bařinové nás opět přišly potěšit pásmem koled, básniček a tradičně ne-
chyběl ani Mikuláš s čertem a andělem.

Děkujeme všem dalším sponzorům, kteří na nás v tomto roce nezapomněli,
i Vám, milí členové, kteří jste donesli dáreček do tomboly, Vám, kteří nám po-
máháte zajišťovat sponzory a všem členům výboru za obětavou práci.

Milí členové, vážení spoluobčané, přeji Vám a Vašim blízkým hezké, klidně
prožité vánoční svátky, hodně zdraví, štěstí a rodinné pohody v celém novém
roce 2005. Pokoj lidem dobré vůle.

Za výbor zdravotně postižených v Dobré, Eliška Biolková

Sbor Novus
Jako každý rok, tak i letos, se našemu pěveckému sboru Novus (mladý) poda-

řilo prožít rok naplněný aktivním působením v našem kostele sv. Jiří v Dobré,
při vánočních, velikonočních či jiných slavnostních bohoslužbách. Když se
ohlédneme zpět na počátek roku 2004, musí nás zákonitě napadnout krásné
setkání pěveckých sborů a schol při charitativním „Tříkrálovém koncertu".
Ještě jednou díky všem za dobrovolné dary, kterými jste pomohli podpořit
různé projekty a činnost České katolické charity.

Za podpory vedení obce, za což mu patří velký dík, se nám v letošním roce
podařilo natočit naše první CD „Přicházíš", které se stalo odrazovým můstkem
pro naši další činnost v tomto roce. Vystoupili jsme u nás v Dobré, v Bašce a ve
Farním kostele ve Frýdku s naším novým pásmem „Světlo", které se podle re-
akcí přítomných posluchačů líbilo. Navštívili jsme kostely Nýdek a Skalici, ve
kterých jsme svými zpěvy doprovázeli slavnostní liturgii.

Prázdniny se staly radostným obdobím klidu, a potřebným zdrojem k načer-
pání nových sil do dalšího období tohoto roku.

Po koncertním vystoupení v listopadu u nás v Dobré jsme zamířili do katolic-
kého kostela v Třinci, kde jsme zazpívali novou kolekci našich vlastních písní.

V současné době se pilně připravujeme na nejkrásnější období roku, napl-
něné láskou, pochopením a porozuměním, kdy slavné „Narodil se Kristus Pán"
nebo „Tichá noc“ zní nejen z našich úst, ale i ze srdcí a je nám prostě krásně.
Jako v minulém roce, tak i letos nás pozvalo Frýdecké muzeum, abychom zpří-
jemnili chvíle při vánočním jarmarku zpěvy koled, spirituálů, vokálů apod.

Jestli jste zaslechli naše písně a líbily se vám, jsme rádi. A ještě víc, když zaví-
táte mezi nás a posílíte naše řady. Čtvrteční zkoušky v 17,30 hodin jsou do-
stupné pro mnohé z vás. Stačí jen přijít.

Na závěr chceme všem popřát krásné prožití vánočních svátků, milost pože-
hnání a pokoje do vašich domovů prozářené světlem Betlémské hvězdy, světla,
které má svítit každému v srdci nejen o Vánocích, ale během celého roku.
A šťastné vykročení do nového roku 2005.

Za sbor Novus, vedoucí Jiří Tesarčík
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Nadaãní fond Betlém nenarozen˘m
Život je dar…tak by se dalo charakterizovat heslo NF Betlém nenarozeným.
Asi před deseti lety se v Dobré vytvořila skupina lidí, kteří se zamýšleli nad

tím, že kdysi bylo samozřejmostí, že se lidé starali o nemocné, staré lidi, měli
úctu ke stáří i k nenarozenému životu. Dnes tomu tak není, a tak přemýšleli, jak
by mohli pomoci, aby každý člověk, mladý i starý mohl žít v důstojných pod-
mínkách. A tak v roce 1997 vznikl NF Betlém nenarozeným, jehož hlavním po-
sláním je úcta k životu od početí až do přirozené smrti.

Původně byl vypracován projekt na dům, který měl stát v Dobré. Tento dům
měl být útočištěm pro pěstounskou rodinu, několik těhotných maminek a pár
starých lidí a vytvořit tak co nejpřirozenější prostředí jedné „velké rodiny“ pro ty,
kteří naši pomoc potřebují. Tento projekt se ale nepodařilo uskutečnit a my jsme
hledali další možnosti, jak toto dílo pomoci zrealizovat. Asi před rokem se na nás
obrátilo Sdružení Na počátku, které u Brna provozuje dům pro těhotné matky
v tísni, s prosbou o pomoc a nabízelo nám dům na Vysočině v hodnotě asi 2 mi-
liónů korun. Po dlouhém zvažování jsme se rozhodli dům přijat a nyní se jej sna-
žíme zrekonstruovat a uzpůsobit tak, aby zde nalezlo zázemí sedm těhotných
matek, které zde mohou být během těhotenství a do jednoho roku věku dítěte.

Jsou to různé životní příběhy, které těhotnou maminku přivedou do situace,
kdy zvažuje o životě svého děťátka, ale často se opakují a zní v nich tato slova
z úst partnera nebo vlastní rodiny: „buď já anebo dítě“, „…buď půjdeš na po-
trat nebo jdi z domu…“ A tak pod tlakem někdy padnou rozhodnutí, kterých
pak ženy celý život litují. A právě jim se snaží pomoci náš dům a také poradna
pro ženy a dívky s názvem Cesta v těhotenství, která už rok funguje v Ostravě
v Husových sadech. Poradna je zároveň kontaktním místem pro náš dům, který
bude mít utajenou adresu,aby maminky, které utíkají i před fyzickým násilím,
zde mohly najít opravdu klidné a bezpečné útočiště. V domě jim nabídneme
i řadu kursů, v kterých se naučí šít, vařit, starat se o miminko, zvládat náročné
krizové situace, ale i např. práci s počítačem tak, aby po návratu zpátky byly sa-
mostatné, schopné se postarat o sebe i miminko. V celé republice jsou pouze
dva domy pro pomoc těhotným maminkám a tento je třetí. Z jejich zkušenosti
víme, že maminky se ve většině případů vracejí zpátky do rodiny, kde jsou často
všichni po prodělané životní krizi rádi, že se miminko narodilo a že to takto do-
padlo. Při pohledu do očí narozeného děťátka, které spokojeně brouká
a usmívá se v našem náručí, jihne kdekteré srdce i to anebo právě to, které jeho
příchod z různých důvodů nechtělo. A možná to budou ruce právě tohoto člo-
věka, které nás jednou pohladí v naší samotě nebo uvaří čaj, kdy my už se ne-
budeme moci postavit na vlastní nohy…

V domě nyní pokračujeme v rekonstrukci a doposud se nám podařilo udělat
novou střechu, vyměňujeme okna a chystáme se vybudovat šest nových pokojů
v podkroví. Mnoho prací se snažíme udělat sami prostřednictvím brigád a také
většinu materiálu jsme dostali zdarma jako sponzorské dary (např. sádrokar-
tóny od firmy Rigips, izolace od firmy Rockwoolll), ale přesto jsou práce které
musejí udělat firmy a je ještě mnoho materiálu, který budeme muset nakoupit.

Blíží se čas Vánoc, nakupujeme dárečky pro naše nejbližší, které máme rádi,
pokusme se jeden vložit i do jesliček do Betléma, kde nalezne teplo a spočinutí
nejedno bezmocné děťátko…
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Jakým dárkem můžeme pomoci?
Třeba pomocí při samotné rekonstrukci, získáváním dárců, nabídkou odbor-

ných služeb a poradenství, nabídkou materiálu pro rekonstrukci... Všichni ne-
můžeme stavět domy nebo se účastnit přímo tohoto díla, ale můžeme pomoci
finančním darem (číslo účtu: 19–3707470237/0100), který je pro nás velmi vý-
znamný a bez něhož bychom nemohli dílo zrealizovat. Naší odměnou bude
úsměv dětí, které by nikdy nespatřily světlo tohoto světa ani úsměv své ma-
minky. Rádi vám zašleme potvrzení o daru pro odpočet z daní. S dotazy se mů-
žete obracet na

• Bc.Vladislavu Šnajdrovou – jednatelku, tel. 777 170 371, e–mail: vladislava.
snajdrova@seznam.cz

• Ing. Antonína Gryžboně, tel. 602 510 428. 
O pokračování na tomto díle vás budeme prostřednictvím Zpravodaje infor-

movat.

TŘÍKRÁLOVÁ SBÍRKA proběhne v Dobré jako každoročně od 2. do 12. ledna
2005. Její výtěžek bude věnován také NF Betlém nenarozeným na rekonstrukci
domu pro těhotné matky v tísni. 

Přejeme vám pokojný Nový rok a srdečně děkujeme všem firmám a jednot-
livcům, kteří nám již pomáhají nebo pomohou.

Za Nadační fond Betlém nenarozeným Vladislava Šnajdrová

Skauti a na‰e Janiãka, misionáfika lásky, v Etiopii
Děkujeme všem lidem, kteří přispěli na sbírku

„Postavme školu v Africe“ pořádanou Nadací
Člověk v tísni při ČT. Ze tří pokladniček, které
byly 6. 10. 2004 v Dobré rozmístěny, jsme na
konto nadace odnesli 8380 Kč, z čehož máme ra-
dost.

Děkujeme i za zajímavé debaty, které jsme
s některými z vás u této příležitosti mohly vést.

Něco málo totiž o Etiopii víme, protože tam
žije jedna naše kamarádka, která některým děv-
čatům dělala před pár lety vedoucí ve skautu.

Ale od začátku. Když v roce 1990 mohli skauti
znovu obnovit svou činnost, začala se děvčata
pod vedením Marie Davidové scházet. Mezi
nimi byla i dvanáctiletá Janička Muroňová. Bylo
to moc hezké děvčátko, takže pro svou krásu do-
stala Janička skautskou přezdívku „Nastěnka“.
(Tohle je její maturitní fotografie. Vzpomínáte si na ni?)

Nastěnka byla obyčejné děvče, ale přesto si všímala světa trošku jinak, než
většina z nás. Vzala svůj skautský slib a naše heslo „Sloužím“, vážně. Pomáhala
ve skautu i ve chvíli, kdy byly náročné situace. Spolu s několika lidmi se zabý-
vala myšlenkou, jak je možné pomoci, aby každý člověk, který dostal dar života,
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mohl žít důstojně — starý, mladý ale i ten, který již dostal život, ale přesto by se
z nějakého důvodu nemohl narodit. Třeba proto, že maminka nemá žádné zá-
zemí, nebo ji někdo fyzicky napadá a nutí k potratu. A tak stála u zrodu Nadač-
ního fondu „Betlém nenarozeným“ se sídlem v Dobré. Určitě má radost, pro-
tože v současné době náš „Betlém“ dostal darem dům, který se nyní opravuje,
a ve kterém právě tyto maminky naleznou útočiště a bezpečí. Mohou v něm zů-
stat do porodu a pak ještě rok po něm, než se naučí postarat o své děťátko a po-
staví se „na vlastní nohy". Tehdy Janu také napadlo, že je ve světě spousta hla-
dovějících a opuštěných dětí, které také potřebují pomoc. Jsou to lidé se stej-
nými potřebami a přáními jako my, jen neměli stejné štěstí, jako my — nenaro-
dili se v tomto civilizovaném světě, ale někde v Indii, Rwandě nebo Ethiopii…
Už vás někdy napadlo, že kdyby „se to všechno trošku nějak zamíchalo“…
možná jste se narodili tam? Třeba by to bylo štěstí pro Afriku, protože někteří
mají jasný plán, jak by tam udělali pořádek (vím to právě z těch diskusí při
sbírce na školu do Afriky), ale Jana a její přátele cítili, že je těmto lidem třeba za-
tím pomoci a zmírnit jejich utrpení — aspoň do chvíle, než se opravdu najde
řešení hladomoru a bídy v těchto zemích (já si myslím, že investovat do vzdě-
lání je docela dobrý nápad). Založili tedy v Dobré misijní středisko, které dnes
funguje pod hlavičkou Nadačního fondu Betlém nenarozeným. A tak s holkama
ze skautu každý rok zabalíme a odešleme 4—5 balíků po 15—20 kg s léky, po-
travinami, školními a hygienickými potřebami apod. právě do těchto zemí. Na-
šly jsme si stálá místa, na která tyto balíky posíláme. Jsou to Ryewoodaya Lona-
vla v Indii a Jimma v Ethiopii. V obou případech balíky posíláme sestřičkám Mi-
sionářkám lásky Matky Terezy. Sestry nám vždy po obdržení balíku pošlou
zprávu, že věci dorazily v pořádku. Dovídáme se zároveň, že v Ethiopii se také
pěstují květák, rajčata, kedlubny nebo mrkev, ale své zahrádky si musí pečlivě
strážit před neposednými opicemi, kterým tato zelenina velice chutná. Na-
smály jsme se, když nám sestry popisovaly, jak bezradně seděly se svými dětmi
asi 2 hodiny nad hromádkou malých kousků puzzle, než kdosi přišel na to, že
zapadají do sebe a lze z nich složit obrázek. Psaly nám také, že když rozpůlí
jednu müsli tyčinku, její energetická hodnota zachrání život pro tento den
dvěma lidem. Po několika dopisech máme pocit, že ty sestry a děti tam daleko,
jsou naši kamarádi. Víme, že naše balíky jsou jen kapičkou v moři, ale vždyť bez
těch jednotlivých kapiček by nebylo moře.

Od letošního roku máme ještě jedno místo, kam balíky posíláme. Je to Diru
Dawa, také v Ethiopii. Tyto balíky jsou plné léků, sušeného mléka, pudingu,
kartáčků a past na zuby, ale také česky psaných dopisů. Jsou totiž pro naši Janu
a její nemocné a opuštěné. Ale to už jsem příliš daleko.

Jana dostudovala střední zdravotnickou školu, po maturitě pracovala na in-
terně v nemocnici ve Frýdku–Místku, pak chvíli v Praze. Jednu květnovou noc
nás pozvala na výlet na Lysou horu, kde nám při východu sluníčka řekla, že se
s námi tady chtěla rozloučit, protože odchází sloužit tam, kde je potřeba. Druhý
den opravdu odjela do Waršavy, kde vstoupila do řádu Misionářek lásky Matky
Terezy. V Polsku zůstala 4 roky a loni před vánocemi odjela do daleké Ethiopie.
Již déle než 5 let jsme ji osobně neviděly, jen na fotografii. Z jejich očí stále září
radost a pokoj i přestože denně vidí hodně bolesti, bídy a umírání. Myslím si, že
nikdo z nás si neumí doopravdy představit, jaký je život v misijních oblastech,
ale dovolím si opsat kousek z Janina dopisu:
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„…tady máme celkem okolo
700 pacientů. Já mám na starosti
muže, těch je asi 200, pak 100
žen, zbytek jsou děti a mentálně
postižení. Máme tady i dům pro
opuštěné, nalezené na ulici.
V noci jsem prošla ulice. Bylo to
pro mne znovu šokující, kolik
lidí spí na ulici, kolik dětí je
opuštěných, odhozených, spí
přikrytí papírem nebo nějakým
hadrem, matky s malými dětmi,
staří lidé. Přála bych vám to vi-
dět…! Dnes ráno jsem musela
vzít skalpel a rozříznout a vyčis-
tit jednomu mladému chlapci
hnisající ránu. Bylo to pro něj
velmi bolestivé, ale co jsem měla
dělat? Hodně se modlím za od-

vahu, protože tady člověk dělá věci, které v životě nedělal… Posílám mnoho po-
zdravů z daleké Afriky. Přeji Vám hodně moudrosti, abyste dokázali ve světě
rozpoznat všechny ty nástrahy Zlého a vždy si zvolili cestu pravdy a lásky.

Vaše Janička, Nastěnka, Sestra Gonxhe M.C."

Ještě jednou děkujeme, že jste se dokázali rozdělit s těmi,
kteří to opravdu potřebují. Naše skautky balíky do těchto
misijních oblastí posílají pravidelně, za finanční pod-
pory mnoha dobrých lidí. Pokud byste nějak chtěli
také pomoci, můžete se obrátit na kteroukoliv skaut-
skou vedoucí, nebo přímo na mne. Vzadu v kostele
po levé straně je také pokladnička, která slouží
k tomuto účelu. Protože misijní středisko patří
pod Nadační fond Betlém nenarozeným, dá-
váme potvrzení o finanční částce pro odpočet
z daní z příjmu.

Toto je bambusový list, na který děti z Indie
kreslí obrázky a posílají nám je jako poděko-
vání.

Když se dívám na Janiččinu fotku, napadá mě
citát sv. Augustina: „Stejnou měrou, jakou v tobě
roste láska, roste také tvá krása, protože láska je krásou duše.“

Za skauty v Dobré Ivana Mališová 

VESELÉ VÁNOCE

Čisté Vánoce vyžadují nejen čisté domácnosti, ale především čisté dary. A ty
zase čistá srdce. (Radim Palouš)
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Historie Betléma
Ke každým Vánocům patří také betlém. Poprvé jej vytvořil sv. František z As-

sisi, který žil ve 13. století v Itálii. Chtěl prožít vánoční noc prostě podle události
v Betlémě. Nedaleko města Greccio (Grečo) postavil se svými přáteli chlév s jes-
ličkami, aby si tak co nejvíce připomněl narození Pána Ježíše. Do jesliček polo-
žili na slámu sošku malého Ježíška. Na Štědrý večer přivedli vola a oslíka. O půl-
noci začala mše svatá. František při ní ministroval a po přečtení evangelia, ká-
zal o narození chudého Spasitele. Od té doby šířili především členové františ-
kánského řádu jesle po celé Evropě. Postupně vznikaly domácí betlémy, které
řezbáři doplňovali o různé postavy ze svého okolí — o venkovany, vesnické ře-
meslníky, pastýře, ponocné atd

K nejznámějším patří Třebechovický betlém v Třebechovicích pod Orebem. 
Lidové betlémy se zhotovovaly v mnoha oblastech, mezi nejznámější patří

Příbramsko, Třebíčsko a Orlické hory.
Křesťanské Vánoce inspirovaly výtvarné umění, divadlo, hudbu a literaturu.
Zdobení vánočního stromku je zvykem poměrně mladým. První zmínka je

v roce 1570 v brémské kronice. Během 16. až 18. století se vánoční stromeček ší-
řil po německém území. Počátkem 19. století se objevuje v českých zemích.

Dalo by se ještě popsat různé zvyky, jak prožívali naši předkové štědrý den
a celé vánoční svátky.Každá rodina má své zvyklosti a tradice.

P. Bohumil Vícha, farář

Strejka a andûl
Sedí uprostřed kuchyně, ve které se za císařpána v patnáctém roce narodil.

Na tomto venkovském statku žije celý život. Na hlavě má placatou čepici, vy-
stouplé lícní kosti svírají s očnicemi protáhlými do tvaru mandlí. Na kamnech
blafají hrnce s bramborami pro prasata, dva psi si packami sami otvírají dveře
a chodí z místnosti na dvůr a zase zpátky. Oknem je vidět kohouta s rudým hře-
benem, jak se prochází dvorem, na který pomalu klesá lehký sníh. Strejka Rýdlů
plete v adventu košíky. Chtěl si na jaro ještě nadělat košťata, ale nestihl nařezat
březové proutí. Když mi vypravuje, co mu v tom zabránilo a ukazuje na tváři
modrofialové podlitiny, nevěřícně kroutím hlavou. „Vy máte snad sedm životů
jako kočka nebo jako pohádková bytost,“ říkám mu. „Kdepak, to můj dobrej an-
děl, všude se mnou chodí, a já se vždycky znova narodím,“ a začne vypočítávat
své smrtelné nehody a neuvěřitelná přežití. 

Ještě než mu sebrali bezzemci–komunisté hospodářství, jezdil na pole s pá-
rem volků. Jednou před rozjitými zvířaty zakopl a zůstal ležet. Volkové ho před-
kročili a naložený vůz ho vlasem minul. Když ho donutili dobří sousedé–komu-
nisté pod nátlakem vstoupit do družstva, jezdil s traktorem a vozil fůry bram-
bor. Kdysi takhle v podvečer jel a jednou rukou chtěl za sebou strhnout na ka-
bině plachtu. Otočil se, a v tom začal traktor prudce zatáčet a pomalu sjížděl do
patnáctimetrové strže. „Nestačil sem ani vyskočit, a vtom těsně na hraně, trak-
tor přestal blafat a chcíp. No tak kdo to zastavil? Nebo jsem jel na motorce, to
už mi bylo pětasedmdesát, vezl sem na zádech konev od mlíka a čelně do mě
najelo nějaký cizí auto. Policajti jim naměřili stočtyřicítku. Představ si, já vyle-
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těl z holin do vzduchu a nevím ani, jak sem dopad. Vůbec sem ale nevomdlel
a měl jen přeražený stehna. A vyléčil se! Nebo jak mi bylo vosumdesát, no to mi
vrátili pole a já nakoupil deset krav, to sem tenkrát nemohl vůbec dejchat. Tak
jdu za Dudkem, to je vobvoďák, a von když mě uviděl, povídá, pane Rýdl, vo-
boustrannej zápal plic, ihned do špitálu. Já mu na to. Že nemůžu, že mám
doma plnej chlív živejch tvorů, kdo je bude krmit a starat se, nikam nepudu. Tak
sem podepsal revers. Vrátil se do chalupy, krmil, zpíval kravám a andělům, a do
tejdne po zápalu ani stopa. A letos — řezám na cirkulárce a mrcha špalek mi
skočil do vobličeje, všechno zlomený a já zase nevomdlel. Ve špitále i pak sa-
motnej primář u rentgenu řekl — jak je to možný, ve vašich letech, takovouhle
šlupku přežít, a nemít porušenej mozek, to je zázrak.“ 

Strejka sedí na štokrleti, plete košíky a zpívá staré koledy, které ho v dětství
naučili toulaví žebráci: „Dej vám Pánbůh dobrýtro, jak se máte, eslipak mě od
loňska ještě znáte, napřesrok vám povím, budu-li živ, nevím. Já si nesu košíček
na jablíčka, slíbila mi je vaše panička, že jich hodně máte, že je rozdáváte…“

Z knihy Miloše Doležala České feferony (vydal Atlantis 2000)

Vyzkou‰ejte recepty
Dech paní hraběnky

Těsto: 60 dkg polohrubé mouky, 10 dkg cukru, 1 máslo nebo Hera, 4 žloutky,
1 prášek do pečiva. To zpracovat na vále v těsto, může se přidat trochu vody.
Těsto rozdělit: ze dvou třetin vyválet placku, jednu třetinu uložit do ledničky. Na
těsto na plechu rozetřít směs: 1 tučný tvaroh, 5 dkg cukru, 1 žloutek, hrozinky,
vanilkový cukr. Nahoru nastrouhat jablka, (mohou být nakrájená na plátky, po-
sypaná skořicí, strouhanými ořechy). Na to rozetřít sníh z pěti bílků a 15 dkg
cukru. Přes to nastrouhat třetinu těsta, které jsme vyňali z ledničky. Péci mírně.
Mohou se navrch nastrouhat ještě mandle.

Srnčí hřbet (podle paní nadlesní)
14 dkg cukru, 14 dkg másla, 6 žloutků, 10 dkg čokolády, 5 dkg strouhané žem-

ličky, 14 dkg strouhaných ořechů nebo mandlí, z půl citrónu šťáva, naposled z 6
bílků sníh. Upéci ve formě na srnčí hřbet a polít polevou: 2 tabulky čokolády, 2
lžíce vody, 2 lžíce cukru. Vršek se může zdobit napíchanými mandlemi. (Kdyby
se peklo v kulaté formě a mandle stály, byl by to „ježek".)

Past na ženicha
9 žloutků, 14 dkg cukru, citrónová šťáva se tře do pěny. Pak se přidá ze 6 bílků

tuhý sníh, se sněhem 12 dkg vlašských strouhaných ořechů, 6 dkg mandlí a 10
dkg mouky. Lehce promíchat a péci v dortové formě mírně třičtvrtě hodiny.
Chladný rozřízneme, naplníme šlehačkovou náplní. Ozdobí se polevou a na-
vrch se jako paráda položí z mandlové pasty konvalinky a karafiáty. Stopky ke
kvítkům jsou z angeliky. Šlehačková náplň: půl litru šlehačky, 10 dkg cukru, 10
dkg vlašských ořechů strouhaných. Vše se lehce promíchá.

Z knihy Marie Kubátové Kouzlo rodinného stolu
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Prosinec a leden v zahradû
• Ochranu před zimou musíme čas od času kontrolovat, zejména po bouřli-

vém počasí. Odváté listí a chvojí vrátíme na místo. Nedostatečná ochrana může
být pro rostliny při holomrazech a slunečním ozáření životu nebezpečná. Kon-
trolní procházky zahrádky zahradou náležejí proto k našemu zimnímu pro-
gramu.

• Trávník má žít i v zimě, ale v tuto dobu by neměl již růst. Podnítí-li teplé po-
časí vzrůst, měli bychom trávník ještě jednou posekat a trávu odstranit.

• Zimní ochrana růží. Brázdy, vzniklé při zahrnování, vyplníme v prosinci až
lednu při nedostatku sněhu padaným listím, rašelinou nebo slamnatým hno-
jem. Mladé rostliny chráníme ještě smrkovým chvojím před vysycháním.

• Kompost, který jsme založili teprve na podzim, nesmíme v zimě přehazo-
vat. Došlo by k velmi silnému podchlazení, takže by na jaře trvalo dlouho, než
by bakterie mohly zahájit svojí užitečnou činnost. Pokud jsme ale dosud nena-
vrstvili dostatečné množství zahradního odpadu, můžeme ještě odpad zapra-
covat za mírného počasí, avšak bez sněhu, ledu a zmrzlých hrud.

• Skalky potřebují na jižních svazích zimní kryt, pokud chybí sníh. Od ledna
až do března může slunce vyhřát půdu tak, že rostliny předčasné vyženou a ne-
odolají pak následujícímu mrazu. Větší smrkové nebo jedlové větvě zabrání
přehřátí.

• Tulipány a další cibuloviny v nádobách nelze vystavovat vytrvalým mra-
zům. „Zem v nich rychle promrzá, což brání zakořenění. Takové cibuloviny pak
v předjaří velmi rychle hynou. Nádoby nejlépe zazimujeme ve studeném
sklepě, zem udržujeme vlhkou. Počátkem března můžeme osazené nádoby
umístit na stanoviště.

• Chceme-li koncem zimy a na jaře roubovat, je teď nejvyšší čas obstarat si
rouby dobrých ovocných odrůd. Pro rouby peckovin je nejlepší doba od ledna
do počátku února, pro jádroviny od poloviny ledna až do poloviny února. Vy-
bereme letošní, zdravé výhony, silné jako tužka, z dobře osluněných míst
stromu, které založíme do půdy na stinném, před větrem chráněném místě. Až
do počátku roubování nesmějí rouby ani zaschnout, ani vyrašit.

( Z knihy Dvanáct měsíců v zahradě)

Osvûdãené recepty proti nachlazení
Američtí vědci potvrdili po staletí známou skutečnost — slepičí polévka léčí

nachlazení. Není to dostatečný důvod k vyzkoušení i jiných tradičních léčeb-
ných postupů?

Z ničeho nic se cítíte celí rozlámaní a vaše nepříjemné pocity asi nejvýstižněji
vyjadřuje věta: Něco na mě leze… Co takhle sáhnout po receptech našich babi-
ček a prababiček?

Jejich příprava a aplikace bývá sice náročnější na čas, účinky jsou však přímo
zázračné.
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První pomoc: lavor
Základní pravidlo zní — nohy v teple. Pokud i v chladném počasí dáte před-

nost lodičkám, pak hned po návratu domů dopřejte svým nohám následující
lázeň: Do umyvadla nalijte co nejteplejší vodu a přidejte hrst soli. Voda by vám
měla sahat alespoň po kotníky.

Účinek zvýšíte, požádáte-li někoho, aby vám postupně doléval co nejteplejší
vodu. V lázni vydržte patnáct minut.

Vypoťte se
Jakmile cítíte, že nejste ve své kůži, naordinujte si potní kůru. Tělo přimějete

k pocení vypitím nejméně čtvrt litru horkého čaje z květu černého bezu nebo
lípy s medem.

Možná dáte přednost sklence svařeného červeného vína, grogu nebo čaji
s trochou slivovice. V každém případě byste měli předem obléci bavlněné prá-
dlo a zachumlat se do peřin.

Pokud máte nemocné srdíčko nebo vysoký krevní tlak, poraďte se o vhod-
nosti této procedury s lékařem!

Dejte si koupel
První příznaky nachlazení dokáže potlačit následující postup. Připravte si čaj

z květu černého bezu: 1 lžičku bylin zalijte šálkem vroucí vody a po deseti mi-
nutách sceďte. Zároveň si připravte i koupel: 2 hrsti stejné byliny zalijte 2 litry
vroucí vody. Asi po dvaceti minutách, když nálev trochu zchladne, jej přeceďte
do vany a doplňte teplou vodou. V koupeli vydržte patnáct minut. Postupným
přitáčením vody stále udržujte teplotu přibližně na 37 stupních Celsia. Během
lázně vypijte čaj. Pak si okamžitě lehněte do postele a co nejdéle odpočívejte. 

Cibulí proti kašli
Začínáte pokašlávat? Vyzkoušejte šťávu z cibule. Oloupanou cibuli nakrájejte

na jemné kostičky a v hrnku ji zasypte cukrem či promíchejte s troškou medu.
Cibule už během jedné hodiny pustí šťávu, kterou užívejte třikrát denně po
lžičce. Jistě znáte lepší pochoutky, ale účinky šťávy stojí za trochu sebezapření.

Proti nachlazení působí cibulový čaj. Cibuli pokrájejte na větší kousky, zalijte
čtvrt litrem vody a přiveďte k varu. Po dvaceti minutách cibuli sceďte, a léčivý
lektvar je hotov.

Jaroslava Šimonová (časopis zdraví 12/2000)

Program kina Ra‰kovice
Ceny jsou 32, 34 a 36 + 1 Kč na fond kinematografie. Přijďte nás navštívit, ne-
budete litovat!

PROSINEC 2004

PÁTEK 17. 12. GARFIELD VE FILMU dopol. představení pro ZŠ, 81 min, pří-
stupný.
Kombinovaná rodinná komedie v českém znění. Nejlínější kočka na světě a její
příběh je krásným pohledem do říše zvířat.
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SOBOTA 18. 12. HOLKY TO CHTĚJ TAKY 2 v 17.30 hod., 88 min, příst. 12 let
Studentská komedie SRN. Pokračování úspěšného prvního dílu. Holky poně-
kud dospěly a studují na vysoké škole, kde jejich původní trable přerostly v po-
někud jiné zájmy – přijďte se podívat!

LEDEN 2005: 8. 1. ANAKONDA: HONBA ZA KRVAVOU ORCHIDEJÍ; 15. 1.
DUŠE JAKO KAVIÁR; 22. 1. SVĚT ZÍTŘKA; 29. 1. VETŘELEC VS. PREDÁTOR

Sportovní komise rady obce Dobrá vyhlašuje

6. roãník COPA DOBRÁ
Tříkrálový turnaj amatérských družstev v sálové kopané

V sobotu 8.1.2005 v tělocvičně ZŚ Dobrá

Prezentace: od 8.00 hod., začátek turnaje: 8.30 hod
Startovné: 80 Kč na osobu (v ceně občerstvení)
Přihlášky s 50% zálohou nejpozději do 4. 1. 2005 na adrese Alice Tancerová,

Dobrá 556, info na tel. 606 633 006
Amatérské družstvo tvořeno max. 6 hráči (4 hráči v poli + 2 střídači), hráči

starší 18 let, zápas 2 ´ 7 minut. Omezený počet družstev — 10.
Nutná vhodná obuv do tělocvičny!

LyÏování na Moravû 2004—2005
Aktuální informace z lyžařských areálů Moravy s denním zpravodajstvím

stavu sněhových podmínek (aktualizace probíhá v pracovních dnech do 9,30h)
naleznete na internetové adrese: pocasi.ecesko.cz

Stav podmínek (v provozu, úprava tratí, teplota, druh sněhu, výška sněhu,
srážky, síla větru, směr větru, akce v areálu atd.) si můžete nechat poslat na mo-
bilní telefon zasláním SMS ve tvaru počasí kód místa např. lyžařský areál Pus-
tevny počasí Pustevny na tel. číslo 907 09 06 (cena SMS je 6 Kč)

V případě, že nemáte k dispozici kód místa, zašlete dotazovací SMS ve tvaru
počasí

Seznam míst se SMS službou — v závorkách je uveden kód místa pro SMS:

1. Stanice Horské služby: Bílá (hsbila), Gruň (hsgrun), Javorový vrch (hsjavo-
rovy), Kohútka (hskohutka), Lysá hora (hslysa), Pustevny (hspustevny), Soláň
(hssolan), Velký Polom (hspolom), Červenohorské sedlo (hscsedlo), Horní Mo-
rava (hshmorava), Karlov (hskarlov), Ovčárna (hsovcarna), Praděd (hspraded),
Ramzová (hsramzova) 

2. Lyžařské areály 
Beskydy : Bílá—Vítkovice (bila), Bílá—Mezivodí (mezivodi), Dolní Lomná—

Armáda (armada), Hrádek (hradek), Javorový vrch (javorovy), Kasárna (ka-
sarna), Malenovice P.O.M.A. (pomamalenovice), Morávka—Sviňorky (svi-
norky), Mosty u Jablunkova (mosty), Palkovice (palkovice), Pustevny (pus-
tevny), Reka (reka), Sachova studánka (sachovka), Soláň—Bzové (bzove), So-
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láň—Sedlo (solan), Soláň—Soláňka (solanka), Velké Karlovice–u hotelu Galik
(galik), Velké Karlovice—u hotelu Horal (horal), Velké Karlovice—Razula (ra-
zula), Velké Karlovice—Kyčerka (kycerka), Visalaje—Radegast (radegast), Zlat-
ník—Biocel (zlatnik).

Jeseníky: Branná—Proskil (branna), Karlov—Kazmarka (kazmarka), Karlov—
Myšák (mysak), Karlov—Pawlín (pawlin), Karlov—Jantar—Roháč (rohac), Kle-
páčov (klepacov), Lipová Lázně—Miroslav (miroslav), Lipová Lázně—Lázeňský
vrch (lazenskyvrch), Malá Morávka—Karlov (moravka—karlov), Malá Mo-
rávka—Kopřivná (koprivna), Ostružná—Jonáš (ostruzna), Ovčárna (ovcarna),
Petříkov—Kaste (kaste), Ramzová—Aréna R3 (ramzova), Staré Město p.Sněž.—
Kunčice (kuncice), Staré Město p.Sněž.—Paprsek (paprsek), Vrbno p.Pradědem
(vrbno)

Ostravsko a Opavsko: Horní Guntramovice—Budišov (budisov)
Orlické hory: Výprachtice (vyprachtice)
Zlínsko a Hostýnské vrchy: Troják (trojak)

Příklad zadání SMS: 
stanice Horské služby Bílá: pocasi hsbila, lyžařský areál Pustevny: pocasi pus-

tevny 

Podmínky ze stanic garantuje Horská služba, z lyžařských areálů jsou garan-
továny provozovateli. Aktuální seznam areálů – pocasi.ecesko.cz nebo SMS ve
tvaru pocasi. Služba je poskytována od 1. 12. 2004.

Sbor dobrovolných hasičů v Dobré, oznamuje konání

S P O L E Č E N S K É H O  V E Č Í R K U
v restauraci Obecník 22. ledna 2005.

Srdečně všechny zveme

PROVOZNÍ DOBA České pojišťovny, a.s., pobočka Dobrá
Pondělí 9—12 13—17
Středa 9—12 13—17
Čtvrtek 9—12

Zakázkové krejčovství SOBKOVÁ Alena, Dobrá č. 508,
přijímá zakázky a opravy oděvů, 
vždy v pondělí a středu od 17.00 do 19.00 hodin.
Tel.č. 558 641 690, 732 239 610
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Soukromá firma nabízí
k prodeji vánoční krůty živé v ceně 55 Kč/kg, možno dodat i chlazené.
Informace na tel.č.: 603 474 675

SETTECON – levné oděvy
děkuje všem zákazníkům za přízeň a přeje příjemné prožití vánočních svátků.
Zveme všechny k návštěvě naší prodejny s širokou nabídkou oděvů z Francie,
za bezkonkurenční ceny! Čistírna oděvů! Najdete nás v Dobré, naproti nád-
raží ČD (Jednota).
Otevřeno: pondělí, úterý, středa, pátek od 8 do 11 hodin
Otevřeno: čtvrtek od 14 do 17 hodin

ZUZANA KALIČINSKÁ – Krejčovství Dobrá
Nabízí velký předvánoční prodej, módních pánských košil.
Navštivte nás a budete potěšeni cenou i kvalitou.
Košile bude skvělým vánočním dárkem pro Vašeho muže.
Také provádíme veškeré opravy oděvů a šití konfekce, plesová sezóna se blíží.
Otevřeno: Pondělí—pátek 9.00—12.00, 13.00—16.00, jinak dle domluvy.
Mobil: 607 613 581

Majitelé a zaměstnanci POTRAVIN ROMANIDIS
Vám, milí zákazníci, děkují za zachování Vaší přízně. V době nadcházejících
vánočních svátků Vám přejeme pohodu a klid a do nového roku 2005 zdraví
a štěstí.

FOTOATELIÉR DAMA se sídlem na Obecním úřadě Dobrá
přeje Vám všem šťastné a pohodové Vánoce, hodně štěstí a zdraví v novém
roce. 
Těšíme se na Vaši návštěvu i v příštím roce. Dana Cveková

Nabídněte k pronájmu garáž. Kontakt: 603 744 364 

Koupím malou míchačku na beton (max. 2 kolečka). 
Ing. Magnusek Jiří, Dobrá 903, tel.: 558 641 545, mobil.: 608 431 937

Zpravodaj Obecního úřadu Dobrá, tel: 558 641 491–2; fax: 558 641 202; oudobra@dobra.cz. Nepravidelný
výtisk; zdarma. Za příspěvky a za texty v inzerci vydavatel neodpovídá. –Vyrobila tiskárna Beatris, Dobrá

Příspěvky do dalšího čísla Zpravodaje přijímáme do 20. 1. 2005.


